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Sammanfattning 

Inom många branscher uppstår det bristfällig hantering av resurser, oavsett om det gäller tid 

eller material som går till spillo. Denna bristfälliga hantering kan även kallas slöserier, efter 

engelskans “waste”. Ett forskningsområde som länge har använts för att reducera slöseri 

inom samtliga försörjningskedjor är SCM. SCM handlar främst om att styra de olika delarna 

av en försörjningskedja för att i slutet av processen kunna ge slutkunden ett så stort värde 

som möjligt. Ett viktigt område i SCM är logistik, logistik handlar till viss del att hantera och 

effektivisera användandet av resurser, med målet att minska slöserier. Byggindustrin har 

sedan tidigare kritiserats för dess motvilja till förändring, och att implementera en mer 

välfungerande logistikorganisation. En av de lösningar som används är Lean Construction 

som är en gren av Toyotas Lean-teori. 

 

Denna rapport har använt Josephson och Saukkoriipis rapport från 2005 som utgångspunkt. 

Josephson och Saukkoriipi undersökte potentiella slöserier inom byggindustrin och deras 

studie utfördes genom fältundersökningar. Denna studie har utgått från en byggarbetsplats i 

Linköping som kallas Ebbepark, vilken ska bli en ny stadsdel med allt från skolbyggnader till 

privatboenden. Projektgruppen har valt att följa upp Josephson och Saukkoriipi genom att 

använda deras rapport som en grundpelare för att genomföra en fältstudie på Ebbepark, där 

målet är att identifiera vilka resursslöserier som fanns, vad deras påverkan var, samt 

avslutningsvis presentera hur dessa potentiellt kunde åtgärdas. Fältstudien skedde i tre steg; 

enkäter, observationer, och intervjuer, med inspiration av tillvägagångssättet i Josephson och 

Saukkoriipis studie. Dessa tre metoder valdes för att de på ett effektivt sätt kompletterar 

varandra, och ger bredare insikt i hur olika delar av byggarbetsplatsen ser ut. Den data som 

kan utvinnas från dessa metoder analyserades sedan med stöd i litteratur för att hitta åtgärder 

som kan hjälpa Ebbepark reducera slöserier.  

 

I termer av att Josephson och Saukkoriipis rapport representerar byggindustrin generellt vid 

år 2005 har det skett en tydlig förbättring, exempelvis hade slöseri av byggarbetares arbetstid 

sjunkit från 33% till 13%. Dock kunde studien se att det fortfarande fanns problem på 

byggarbetsplatsen. Exempelvis lagrades en stor mängd material på arbetsplatsen, vilket kan 

leda till utökat arbete och ökade skaderisker för materialet. Fyllnadsgraderna på leveranserna 

var även låga, och rasterna togs ofta lite länge. Studien kom fram till att de rekommenderade 

lösningarna på dessa problem är genom att använda sig av olika delar av SCM och Lean 

Construction. 
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Abstract 

Inefficient use of resources occurs in many industries, including both time and materials 

being wasted. A theory which has been used for a long time to reduce waste of resources in 

all supply chains is the SCM theory. The aim of SCM is mainly to guide the different 

components of a supply chain, so at the end of the process generate a value for the end-

customer as great as possible. An important aspect of SCM is logistics, which to some extent 

relates to managing and making the usage of resources more efficient, with the goal of 

reducing waste. The construction industry has previously been under scrutiny for their lack of 

ambition regarding the improvement of the current course of action, and implementation of 

well-functioning logistics in their activities. One solution which has been used is Lean 

Construction, a branch of Toyota’s Lean-theory. 

 

This report has been written with the study conducted by Josephson and Saukkoriipi as a 

benchmark. Josephson and Saukkoriipi studied potential wastes in the construction industry 

by utilizing field research. The target for this case study is Ebbepark in Linköping, a 

construction site for a new district in the city. The district contains a variety of buildings, 

including private housing and schools. The project group has chosen to make a follow up 

study of Josephson and Saukkoriipi’s research with the goal of identifying waste of resources 

and their potential effects on Ebbepark, as well as propose solutions. To establish areas of 

improvement, the study was done in three steps by using surveys, observations and 

interviews, as inspired by Josephson and Saukkoriipi’s methods. These particular steps were 

used since they complement each other well, to create a broader view of how the construction 

site works. The data extracted from these three methods were then examined using literature 

to find potential solutions for reducing wastes at Ebbepark. 

 

In the sense that Josephson and Saukkoriipi’s report represents the construction industry as it 

was in 2005, clear improvements have been observed in this case. E.g., in the matter of the 

construction workers' hours, the number of wasteful activities has been reduced from 33% to 

13%. Although there were clear improvements, there were still some areas where waste could 

be identified. E.g., large volumes of material were stored at the construction site, which might 

lead to increased workload and risk of damaged material. Fill rate during transport was low, 

as well as breaks being lengthy. The study concluded with the recommendation that 

improvements could be made using different aspects of Lean construction and SCM. 
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Rapportens disposition  

I rapportens första kapitel presenteras en introduktion av Ebbepark och problemet med 

slöserier inom byggindustrin. Här presenteras även studiens mål, syfte och frågeställningar, 

och avslutas med vilka avgränsningar som gjorts. Kapitel 2 innehåller den teori som ansågs 

vara relevant för studien genom att skapa en förståelse av byggindustrin och dess kopplingar 

till logistik, samt olika teorier för potentiella lösningsförslag. Kapitel 3 presenterar studiens 

val av metoder, samt motiveringar och relevanta teorier till dessa. Kapitel 4 beskriver 

studiens resultat av de genomförda metoderna, utan några genomgående analyser. I kapitel 5 

diskuteras resultatet utifrån den inkluderade teorin, uppdelat efter varje frågeställning. I 

rapportens sista kapitel dras slutsatser för att presentera svaren på studiens frågeställningar, 

och det avslutas med ett delkapitel som presenterar rekommendationer för framtida studier 

inom samma område.



Rapport  2020-12-09 

1 

 

 

1. Inledning 

1.1 Problembakgrund 

Ebbepark är ett byggprojekt där en grupp med företag och föreningar har gått samman för att 

skapa en ny stadsdel i Linköping. Den nya stadsdelen ska innehålla en blandning av bostäder, 

företag och rekreationsmöjligheter. Stadsdelens namn bygger på en historisk person vid namn 

Ebbe Wahlbeck. Wahlbeck var en person som under sin tid som VD för Wahlbecks fabriker i 

området lyckades samutnyttja företagets resurser för att gynna privatpersoner, vilket gjordes 

genom att t.ex. låta företagets branddamm utnyttjas som en allmän simbassäng. Detta är 

något speglas i intentionerna för det framtida Ebbepark. Ebbepark bestod av fyra delprojekt; 

Dynamiken, Labbet, Lugnet och Verkstan. Det fanns även en logistiklösning på 

byggarbetsplatsen som sköttes av företaget Bygglogistik AB. Bygglogistik AB bidrog med att 

planera leveranser och ansvarade för hur den materialhantering som fanns på Ebbepark 

sköttes. Detta bestod främst i att planera inför inkommande leveranser genom att bestämma 

när, var och hur materialet skulle levereras och placeras enligt behov, samt även säkerställa 

att materialet fick plats och dessutom inte var i vägen för byggarbetarna. Vid slutet av 

arbetsdagen så anlände logistikarbetare från Bygglogistik AB som arbetade med att föra ut 

avfall och även placera material i eller runt huskropparna. Leveranserna i sig beställdes även 

utifrån “just in time”-principen för att minimera mängden material som stod på arbetsplatsen. 

 

 
 Figur 1 Byggarbetsplatsen, Ebbepark Foto: Crelle Photography  

 

Slöseri av resurser är något som uppstår inom alla branscher, inklusive byggbranschen. Inom 

denna bransch handlar slöserier oftast om olika ineffektiviteter, vilket är något som resulterar 
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i högre kostnader utan ökat värde för kunden. Ineffektiviteterna har att göra med ett flertal 

områden, varav några är materialhantering och låg effektivitet. 

 

Det som i denna studie sågs som slöseri definierades baserat på Per-Erik Josephson och Lasse 

Saukkoriipis studie från 2005 där de skrev att ”Slöseri är en aktivitet som förbrukar resurser 

men inte skapar något värde” (s. 15). Slöserier, såsom det används i denna avhandling, kom i 

första hand att syfta till de olika ineffektiviteter under arbetsmoment och resursanvändning 

som pågick under byggnationen av den nya stadsdelen Ebbepark i Linköping. Josephson & 

Saukkoriipi (2005) har kartlagt en del av byggbranschens slöserier och detta examensarbete 

avsåg att använda denna kartläggning som en grundpelare i genomförandet av en fallstudie på 

Ebbepark. Denna fallstudie analyserades senare och jämfördes med Josephson & 

Saukkoriipis rapport i syfte att kontrollera ifall det har skett någon förbättring inom 

byggbranschen efter deras studie. Josephson & Saukkoriipi (2005) genomförde studien i tre 

steg: identifiering, kvantifiering och åtgärdsförslag.  

  

Josephson och Saukkoriipis (2005) studie utfördes under en längre tid och kom fram till mer 

än 750 olika aktiviteter som inte skapar något värde för kunden. Dessa delades sedan in i fyra 

(4) olika huvudgrupper av slöserier samt olika potentiella åtgärder för att motverka och 

minska slöserierna. De olika huvudgrupperna var: 

 

1. Fel och kontroller 

2. Resursanvändning 

3. Hälsa och säkerhet 

4. System och strukturer 

 

Enligt Josephson och Saukkoriipi (2005) så stod fel och kontroller för mer än 10% av 

totalkostnaden och syftar på kostnader som uppstår av synliga och dolda fel, kontroller, 

stölder, försäkringar och skadegörelse. Inom resursanvändning kunde mer än 10% av 

totalkostnaden identifieras som slöserier. Med resursanvändning så syftar Josephson & 

Saukkoriipi (2005) på stillastående maskiner, väntan och materialspill. Den största gruppen 

av slöseri var hälsa och säkerhet som stod för cirka 12% av totalkostnaden. Den större delen 

av denna kostnad landade på rehabilitering och förtidspensionering. Den sista gruppen av 

slöserier var system och strukturer och stod för 5% av totalkostnaden. Detta bestod av bland 

annat: omfattande upphandlingsprocess, mycket dokumentation och en utdragen 

detaljplaneringsprocess. 37% av totalkostnaden skulle kunnat besparas genom en förbättrad 

logistik. Studien kring Ebbepark kommer att behandla slöserier inom resursanvändning, 

anledningen till att projektgruppen valt att fokusera på detta är för att kunna göra en mer 

detaljerad studie utifrån den givna tidsramen. 

 

När det talas om slöserier så kan en metod för att identifiera och åtgärda dessa vara Lean-

strategin. Wahab, Mukhtar & Sulaiman (2013) styrker detta och beskriver därefter sju (7) 

dimensioner för att identifiera och mäta slöserier i en process. De olika slöserierna är: (1) 

manufacturing and equipment (tillverkning och utrustning), (2) manufacturing planning and 

scheduling (tillverkning, planering och schemaläggning), (3) visual information system 
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(visuella informationssystem), (4) supplier relationship (förhållande till leverantör), (5) 

customer relationship (kundrelationer), (6) workforce management (hantering av arbetskraft) 

och (7) product development and technology (produktutveckling och teknologi). Dessa olika 

dimensioner användes för att enklare presentera och identifiera vilka områden som kan vara 

påverkade av slöseri, samt för att veta var Lean-strategier kan införas för att hjälpa 

arbetsplatsen minska sina slöserier. Ett område som successivt blir av större vikt inom 

byggprocessen är supply chain management som behandlar och minimerar olika sorters 

slöserier. 

 

I sin avhandling “Developing a Framework for Supply Chain Planning in Construction” 

beskriver Micael Thunberg (2016) att byggbranschen har mycket att vinna på planering. 

Något Thunberg (2016) menar att det har varit en viss brist på inom området, speciellt inom 

Supply Chain Management (hädanefter: SCM). I avhandlingen beskriver Thunberg (2016) 

främst hur SCM kan bidra till en effektivare tillförsel av material till arbetsplatsen, och även 

bättre delegering av arbetskraft genom en ökad förståelse för samtliga processer som ingår i 

en försörjningskedja. Detta skulle t.ex. kunna vara att personerna som levererar materialet ska 

förstå behovet av att materialet kommer i tid och är i rätt skick. Samtidigt som de som tar 

emot materialet har en ökad förståelse för att materialet ska tas emot så snabbt och smidigt 

som möjligt. Detta går hand i hand med de problem som Josephson & Saukkoriipi (2005) tar 

upp i sin rapport där problemen beskrivs som att en vanlig byggarbetare spenderar 80% av 

sin aktiva tid på materialhantering, väntan och indirekt arbete. 

1.2 Mål  

Målet med denna studie är att följa upp en tidigare studie vars fokus var att identifiera och 

kartlägga potentiella slöserier inom resursanvändningen i byggbranschen genom att 

genomföra en liknande kartläggning. Denna ska sedan användas för att se om det blivit någon 

förbättring eller försämring i nuläget.  

1.3 Syfte  

Syftet med detta arbete är att göra en analys av projektet Ebbepark för att identifiera och ta 

fram lösningsförslag för olika sorters slöserier inom resursanvändning på byggarbetsplatsen 

Ebbepark. Detta i syfte att skapa en mer kostnadseffektiv byggarbetsplats. 

1.4 Frågeställningar 

● Vilka slöserier inom resursanvändning finns på Ebbepark? 

● Hur påverkas Ebbepark i nuläget av slöserierna?  

● Vilka existerande åtgärder för slöserier rekommenderas för Ebbepark? 
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1.5 Avgränsningar  

Studien som projektgruppen har genomfört har fokuserat på slöserier inom resursanvändning. 

Detta för att ett mer genomgående arbete ska kunna ske inom ett av de fyra områden som 

presenterades i Josephson & Saukkoriipis rapport, men också för att det var ett område som 

Ebbepark fann mer intressant. Även fast avfallshantering normalt räknas som en del av 

resursanvändning så kommer detta inte behandlas i denna studie. Anledningen till detta var 

att det inte fanns ett intresse från Ebbeparks sida. Vidare kunde inte projektgruppen ta del av 

sekundärdata såsom t.ex.  materialkostnader från Ebbepark. Detta resulterade i att 

projektgruppen inte hade möjlighet att göra konkreta beräkningar av eventuella kostnader för 

Ebbepark. 
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2. Teoretisk referensram 

I detta kapitel kommer teori och begrepp som relaterar till studien presenteras och beskrivas. 

2.1 Supply Chain Management  

Thunberg (2013) beskriver i sin rapport att en supply chain, eller försörjningskedja, är 

kopplingen mellan flera olika företag som tillsammans skapar värdet av en slutprodukt för en 

kund. Detta sker genom en stadig ström av material och information mellan och inom företag. 

Vidare beskrivs att det inte kan existerar någon supply chain utan att denna blir förvaltad och 

därav uttrycket management. 

 

Council of Supply Chain Management Professionals (hädanefter: CSCMP) beskriver SCM 

som:  

 

"Supply Chain Management encompasses the planning and management of all activities 

involved in sourcing and procurement, conversion, and all logistics management activities. 

Importantly, it also includes coordination and collaboration with channel partners, which 

can be suppliers, intermediaries, third-party service providers, and customers. In essence, 

supply chain management integrates supply and demand management within and across 

companies. Supply Chain Management is an integrating function with primary responsibility 

for linking major business functions and business processes within and across companies into 

a cohesive and high-performing business model. It includes all of the logistics management 

activities noted above, as well as manufacturing operations, and it drives coordination of 

processes and activities with and across marketing, sales, product design, finance and 

information technology." (CSCMP, 2013) 

 

Enligt denna definition menar CSCMP (2013) att SCM bygger på att styra olika faktorer 

inom en försörjningskedja, vilket i sig innefattar att lokalisera leverantörer, införskaffa 

material och alla logistiska hanteringsaktiviteter. Vidare så är det även av stor vikt att 

inkludera, koordinera och samarbeta med intressenter inom försörjningskedjan. Exempel på 

olika intressenter kan vara: leverantörer, mellanhänder, tredjepartsaktörer och slutkunder. 

Som tidigare nämnts så är även logistik en del av SCM, vilket illustreras i figur 2. 
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Figur 2: Förhållandet mellan logistik och SCM enligt det unionistiska perspektivet, modellen inspirerades av 

Larson & Halldorsson (2004) 

 

Vidare beskriver CSCMP (2013) att syftet med SCM är att sammankoppla tillgångar och 

behov såväl inom som mellan olika företag för att skapa värde, minska kostnader och skapa 

vinst för företagen. 

 

Inom byggbranschen så är försörjningskedjan ofta sådan att byggarbetsplatsen får sitt 

byggmaterial från grossister, arbetskraft via bemanningsföretag eller underentreprenörer och 

utrustning via uthyrare och återförsäljare. Materialet, arbetskraften och utrustningen förädlas 

sedan i projektform via entreprenörer och/eller konsulter för att skapa värde (Cox & Ireland, 

2002). 

2.1.1 Logistik 

Enligt Oskarsson, Aronsson & Ekdahl (2013) så omfattar logistik (1) planering, (2) kontroller 

och (3) utförande av lagring och förflyttning av material från råmaterial till slutkund. Det 

senare innefattar lagring och transporter såväl inom som mellan verksamheter, samt även den 

information som krävs för att kunna utföra denna lagring och transport. När material 

förflyttas och lagras så beskriver Oskarsson et al. (2013) att det är av stor vikt att skapa en 

kostnadseffektiv leveransservice. Detta syftar till att utföra den efterfrågade servicen till ett så 

lågt pris som möjligt. Vidare beskriver Oskarsson et al. (2013) att även sociala och 

ekologiska faktorer spelar stor roll inom logistikarbetet, för att skapa så goda förutsättningar 

för arbetet som möjligt. Logistikbranschen kan generellt sett inte anses vara en miljövänlig 

sektor, men den bör vara så miljövänlig som möjligt. 

 

Jonsson & Mattsson (2016) definierar i sin bok “Logistik: Läran om effektiva materialflöden” 

logistik som: 

 

”Planering, organisering och styrning av alla aktiviteter i materialflödet, från 

råmaterialanskaffning till slutlig konsumtion och returflöden av produkt och material, och 

som syftar till att tillfredsställa kunders och övriga intressenters behov och önskemål, dvs ge 

en god kundservice, låga kostnader, låg kapitalbindning, små miljökonsekvenser och goda 

sociala förutsättningar.” (Jonsson & Mattson, 2016. s. 20) 

 

Jonsson & Mattsson (2016) bekräftar genom detta citat Oskarssons et al.s (2013) tolkning av 

logistik där stor vikt läggs på att planera, organisera, och styra flöden av material och 

information från råmaterialsanskaffning till slutprodukt. Detta bör även utföras på ett så 

effektivt och hållbart sätt som möjligt inom de olika dimensionerna ekonomi, ekologi och 

social hållbarhet.  

 

En viktig del i att identifiera vissa slöserier är att se hur den nuvarande försörjningskedjan för 

området, exempelvis material, ser ut till arbetsplatsen. Exempel på en del av denna 

försörjningskedja som påverkar slöseriet är hur länge materialet står på plats outnyttjat. 

Försörjningskedjor påverkas både av on-site och off-site faktorer och kan därför variera i 
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betydelse för olika projekt beroende på projektets syfte. Inom logistik handlar en 

försörjningskedja mindre om vad som förflyttas under kedjan, och mer om hur effektivt 

förflyttningen sker. 

 

Petersson et al. (2015) skriver att en kedja består av ett antal olika processer, dessa processer 

beskrivs som olika förädlingsmoment en produkt genomgår. 

Petersson et al. (2015) skriver även att det finns två olika sorters kedjor, en av dem kallar de 

“funktionella kedjor” vars fokus ligger på vad som är bäst för varje enskild process, vilket är 

vanligare i större, mer komplicerade försörjningskedjor, och är vanligt förekommande inom 

alla verksamheter. Dock menar Petersson et al. (2015) att det är lätt att i dessa kedjor glömma 

bort kundens behov. Petersson et al. (2015) fortsätter med att beskriva att inom Lean anses 

kundens tillfredsställelse vara viktigare än varje enskild process. På grund av detta synsätt 

utvecklades den andra sortens försörjningskedja, “flödesorienterade kedjor”. I vilken det bör 

fokuseras på att kunden ska få det den efterfrågat så snabbt och med så hög kvalitet som 

möjligt. För att få detta skriver Peterson et al. (2015) att det i varje process bör vara känt tre 

(3) saker: 

 

● Vem är processens kund? 

● Vad är det processens kund vill ha? 

● När vill processens kund ha det? 

 

Detta är något som i större kedjor kan verka svårt. Ett sätt att förenkla dessa frågor är att 

särskilja på kund och slutkund. För en del processer kan kunden vara slutkunden, men också 

vara nästa steg i kedjan. Denna skillnad gör att alla arbetande inom en kedja behöver vara 

uppmärksam om vem deras kund är, för att personerna lättare ska förstå sin plats i kedjan 

(Petersson et al. 2015). 

2.1.2 Lagerföringskostnader på byggarbetsplatsen 

Oskarsson et al. (2013) beskriver lagerföringskostnader som kostnader produkter för med sig 

när de ligger lagrade. Dessa kostnader består i alternativkostnaden av att ha kapital bundet i 

material och maskiner (s.k. kapitalbindning) och olika riskkostnader. Riskkostnaderna består 

av t.ex. inkurans (skada på en produkt), kostnader för försäkring och kostnader för svinn och 

kassationer. 

 

Josephson & Saukkoriipi (2005) beskriver i sin rapport att en stor del av de slöserier som 

uppstår inom byggbranschen är just materialspill. Detta inkluderar spill och kassationer av 

material som förstörs på plats eller av utomstående faktorer. Detta bekräftas av Zakrison 

(2016) som skriver att material kan komma till skada, sjunka i värde eller bli obrukbart efter 

att ha varit lagrat på byggarbetsplatsen. Johansson & Ring (2007) beskriver i sin studie att 

besparingar kan göras på arbetsplatsen om materialet kommer direkt när det ska användas, 

istället för att lagras på arbetsplatsen. Detta gör dock arbetet mer störningskänsligt då en 

utebliven eller sen leverans kan resultera i produktionsstopp, vilket i sin tur leder till 

kostnader för projektet. Vidare så måste dessa leveranser ske i mindre mängder som i sin tur 
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kräver en del planering, vilket även det blir en ytterligare kostnad för projektet. Dock uppstår 

ytterligare problem med lagrat material på arbetsplatsen, material kan lätt bli ett hinder på 

arbetsplatsen och begränsa framkomlighet, vilket i sin tur leder till ökade kostnader.  

2.2 Byggprocessen 

Enligt Nordstrand (2008) så kan byggprocessen enkelt beskrivas i fyra steg, dessa illustreras i 

figur 3. Det första steget är att ett beslut tas om vad som ska byggas av byggherren. 

Byggherren kan vara en organisation, företag eller privatperson som låter uppföra en byggnad 

och som i sin tur står för de kostnader som uppstår under projektets gång. Efter att 

byggherren har bestämt sig för vad denna vill ha så tas ett beslut om att starta ett byggprojekt. 

Byggprojektet ska i slutet resultera i en färdigställd byggnad (produkt) som stämmer överens 

med de krav och önskemål som byggherren satt upp.  

 
Figur 3: Byggprocessen 

Ett av de första stegen i byggprojektet menar Nordstrand (2008) är att fastställa hur 

byggnaden ska se ut och hur denna ska konstrueras genom en produktbestämning. Resultatet 

av denna blir sedan beskrivningar och ritningar, även kallade bygghandlingar. Detta arbete 

utförs av arkitekter och andra konsulter. Bygghandlingarna används sedan framförallt vid 

uppförandet eller ombyggnationen av byggnaden. 

 

Efter att produktbestämningen skett så är nästa steg i byggprocessen produktframställningen. 

Med produktframställning så avses själva byggnationen av produkten, utfört av byggföretag 

eller andra entreprenörer som valts ut av byggherren. Byggnationen kan göras på en mängd 

olika sätt och är till en stor grad unik för varje bygge. Efter att byggnaden är färdigställd och 

överlämnad till byggherren så kommer det sista steget i byggprocessen. Detta steg kallas 

produktanvändning. Med produktanvändning så avses tiden då byggnaden är färdigställd och 

börjar fylla sitt syfte. I detta steg av byggprocessen så krävs drift och underhåll för att 

byggnaden ska kunna fullfölja detta syfte. 

2.3 Bygglogistik 

Enligt Oskarsson et al. (2013) så är bygglogistik en benämning för logistik relaterat till 

byggindustrin. Vidare beskrivs att byggindustrin är en bransch där produktionen ofta sker i 

projektform, där varje byggnad är en produkt och ett projekt. Detta stödjer Janné & 

Fredriksson (2019) genom att säga att bygglogistiken fungerar på olika sätt beroende på 

projekt, då alla olika byggnadsprojekt behöver sin egen uppbyggnad och planering angående 

bygglogistiken, eftersom varje plats är unik.  

 

Oskarsson et al. (2013) förklarar att inom byggindustrin så förflyttas material, resurser och 

arbetare mellan projekt, och eftersom förutsättningarna för att utföra produktionen 
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kontinuerligt förändras så resulterar detta i att det blir problem att skapa en standardiserad 

process. Oskarsson et al. (2013) fortsätter med att förklara ytterligare ett problem som uppstår 

på byggarbetsplatser; att det ofta finns begränsat utrymme för lagring av material. Då 

material ofta blir skadat till följd av olika faktorer så är det även av stor vikt att transporter 

sker vid rätt tidpunkt och i rätt mängd för att lagringen av material ska hållas till ett minimum 

(Oskarsson et al., 2013). 

 

För att förenkla materialhanteringen kan en byggarbetsplats använda sig av 

tredjepartslogistik. I studien “In-housing or out-sourcing on-site materials handling in 

housing” beskriver Lindén & Josephson (2013) skillnaden mellan anlita ett externt 

logistikföretag (s.k. tredjepartslogistik) för att sköta materialhanteringen på byggarbetsplatsen 

eller att använda sig av byggarbetarna. Den första skillnaden som kunde observeras var att 

logistikarbetarna genom sin tidigare erfarenhet kunde arbeta utan att få någon handledning. 

Detta resulterade i reducerade kostnader då en arbetsledare inte behövde närvara. I de fall där 

byggarbetarna själva flyttade materialet så krävdes en arbetsledare. Ett problem som dock 

kunde observeras var att i vissa fall kunde missförstånd ske, vilket resulterade i att 

logistikarbetarna lade materialet på fel ställe, något som i sin tur resulterade i merarbete. 

 

Lindén & Josephson (2013) beskriver även i sin rapport att ett problem som uppstod på 

arbetsplatser där tredjepartslogistik inte användes var att material lätt blev skadat eller att 

fyllnadsgraden av transporterna var bristande. Ett exempel på den bristande fyllnadsgraden 

var att personerna som planerade transporterna valde att transportera stålbalkar separat från 

lättare material, som t.ex. isolering. I detta fall kunde kostnaden för den ena transporten blivit 

eliminerad genom att utnyttja det överblivna utrymmet i transporten av stålbalkar. Janné & 

Fredriksson (2019) styrker detta genom att säga att en byggarbetsplats skapar en ökad mängd 

transporter på grund av hur materialhanteringen fungerar på en byggarbetsplats. De ger två 

olika exempel på orsaker till detta i sin rapport. Ett av dem är att material ibland måste köras 

bort från byggarbetsplatsen. Utöver detta skapas det även trafik eftersom det ofta kan komma 

ett flertal leveranser med lägre fyllnadsgrad, då olika material kan komma från olika 

leverantörer. 

 

Något som sker kontinuerligt under ett byggarbete är det som kallas inbärning. Andersson & 

Karhunen (2018) beskriver inbärning som det som sker då materialet levereras till 

byggarbetsplatsen, och blir buret till där det ska användas. Denna process kan ske av de som 

arbetar på byggarbetsplatsen, men på senare tid har en del byggföretag valt att ta in hjälp från 

tredje part för att få arbetet gjort. Denna tredje part hjälper till i olika utsträckning från 

företag till företag, vissa anlitar en tredje part när de hanterar speciella material, och vissa 

använder en tredje part till all inbärning. Lindén & Josephson (2013) kom i sin studie fram 

till att på de byggarbetsplatser där tredjepartslogistik användes så utfördes inbärning efter att 

byggarbetarna gått hem. Medan på de byggarbetsplatser där inte tredjepartslogistik användes 

så gjordes inbärning av material under byggarbetarnas arbetstid. Detta ledde till att flera 

störningar skedde i arbetet på grund av begränsad yta. Ett exempel på dessa störningar var att 

under arbetet så fick byggarbetare antingen ta omvägar för att kunna ta sig fram eller rentav 

vänta tills uppgiften var klar. Vidare resulterade avlastningen även i vissa flaskhalsar på 
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byggarbetsplatsen. En av dessa var bygghissen som krävdes för att kunna förflytta materialet. 

För att summera resultatet av studien så anser Lindén & Josephson (2013) att out-sourcing av 

materialhantering kan spara företag uppemot 20% av den nuvarande kostnaden. Dock menar 

författarna även att olika typer av projekt kan ha varierande nytta av tredjepartslogistik. 

 

Något som brukar användas för att enklare planera materialhanteringen är en 

leveranskalender. Dessa finns för att skapa en överblick och förenkla planeringen av 

leveranser och inbärningar. Andersson & Karhunen (2018) säger att många av de större 

byggföretagen har utvecklat sina egna leveranskalendrar som passar deras företag bättre. En 

leveranskalender bör innehålla saker såsom leverantör, leveranstid, typ av material och 

mängd av material. Anderssson och Karhunen (2018) fortsätter med att skriva att med hjälp 

av en bra utformad leveranskalender och tydligt upplägg av inbärningar, kan en del av 

arbetsprocessen förbättras markant. Ett annat sätt att förenkla och tydliggöra 

materialhanteringen på en byggarbetsplats är att använda sig av ett så kallat “Construction 

logistics centre” eller som det kallas på svenska Bygglogistikcenter (hädanefter: BLC). Ett 

BLC hjälper byggbranschen hålla bättre koll på sin logistik genom att centrera bygglogistik 

till ett ställe. I sin studie “Construction logistics governing guidelines in urban development 

projects” diskuterar och undersöker Janné & Fredriksson (2019) bland annat vilka effekter ett 

BLC har för olika intressenter. Ett BLC kan hjälpa till genom att exempelvis hantera 

inleveranser och uttransporter, både till utanför byggarbetsplatsen och inom den. Dock finns 

det en begränsad mängd studier om användandet av BLC inom byggbranschen, vilket gör det 

svårare att implementera (Janné & Fredriksson, 2019). 

 

I avhandlingen “Supply Chain Management in the Construction Industry – Opportunity or 

Utopia?” beskriver Friblick (2000) en modell som påvisar värdet av att introducera SCM och 

logistik i byggbranschen. Detta görs genom två modeller där Friblick (2000) presenterar 

SCM kedjan (den horisontella delen av Figur 4) och den värdeökande processen för 

byggarbetet (den vertikala delen av Figur 4). I den värdeökande kedjan för byggarbetsplatsen 

så syftar Friblick (2000) på byggnationsprocessen från början till slut. Detta innefattar de 

moment som successivt ska skapa värde för kunden. 
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Figur 4, Flödet av information för att kunna koordinera två processer, inspirerad av Friblick (2000). 

 

Figur 4 beskriver sambandet mellan de två delarna för att presentera den vikt som 

kommunikation har mellan olika steg i såväl SCM-processen och den värdeökande processen. 

Kommunikation är av stor vikt för att samtliga delar i processen ska ha en uppfattning om 

vad som krävs för att kunna identifiera behovet hos såväl slutkund som hos nästa steg i 

processen. 

 

Thunberg & Persson (2013) skriver att när det talas om SCM så talas det ofta om en holistisk 

bild där många olika faktorer spelar stor roll. För att kunna få en bild av hur väl SCM 

fungerar så kan man använda sig av en metod som kallas “Supply chain operations 

reference” (hädanefter: SCOR). SCOR-modellen är ett verktyg för att bedöma hur väl SCM 

fungerar och för att kartlägga materialflöden. SCOR är en effektiv metod för att kunna mäta 

SCM då den har standardiserade och väldefinierade riktlinjer för prestandamätningar och 

jämförelser, dessa är huvudsakligen i form av specifika mätetal. SCOR mäter inte endast 

inom den interna processen, utan mäter hela försörjningskedjan. När SCOR-modellen ska 

appliceras så ser man till fem (5) olika styrande processer. Dessa är: (1) source (källa), (2) 

plan (planering), (3) make (skapa), (4) delivery (leverans) och (5) return (retur). Dessa 

processer implementeras sedan för att göra tre (3) nivåer av planering. Dessa är: (1) scope 

and content of the model (mål och innehåll av modellen), (2) operations strategies 

(operationella strategier), (3) management and practices and aspects relating to people for 

implementation of specific supply chain management (styrning och ledning av personal för 

implementering av specifika delar av SCM). Planeringen används sedan för att kunna ta fram 
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så bra arbetsmetoder som möjligt för den valda processen. Även om SCOR är effektivt för att 

kunna visualisera hur väl SCM fungerar inom ett processdrivet företag så ger den inte några 

optimerade lösningar. 

 

Innan ett byggarbete påbörjas utformas först en arbetsplatsdispositionsplan även förkortat 

APD-plan. En APD-plan finns till för att, som namnet anger, disponera och planera hur 

arbetsplatsen ska utnyttjas. Detta innefattar t.ex. var kontor, materialuppläggplatser, kranar 

och andra maskiner m.m. ska vara placerade för att skapa en logistiskt vänlig och effektiv 

produktion (Hultberg & Mettävainio, 2015). NCC (2010) fortsätter med att säga att APD-

planer kan användas för att bestämma var tillfällig el ska dras och att en APD-plan kan 

uppdateras under byggets gång då byggarbetsplatsen förändras kontinuerligt. En APD-plan 

kan vara både 2D och 3D, och behöver stämma överens med den arbetsmiljöplan som finns 

tillämpad byggarbetsplatsen (Hultberg & Mettävainio, 2015). Enligt Arbetsmiljöverket 

(2020) ska en arbetsmiljöplan innehålla information och upplägg om hur bygget ska utföras i 

en säker och sund miljö. Detta innefattar bl.a. en beskrivning på hur bygget hanterar 

miljöfrågor, vilka regler som finns specifikt för detta bygge, och exempel på hur bygget 

hanterar farliga arbetsmiljöer, exempelvis arbete i schakt med risk för ras, eller arbete med 

risk för fall. 

 

Friblick (2015) beskriver att byggbranschen är unik då särkostnaden per producerad enhet 

ökar ju fler enheter som produceras utan att kvaliteten på produkten ökar. Det som menas 

med särkostnad är enligt Nationalencyklopedin (2020) kostnaden för att producera en vara 

eller utföra en tjänst. Anledningen till att detta gör byggindustrin unik beskriver Friblick 

(2015) är att traditionellt sett så minskar särkostnaden för att producera en produkt när 

volymen av produkterna ökar. Varför särkostnaderna inom byggindustrin istället ökar är att 

då ett byggprojekt tar en ansenlig tid att slutföra så spelar faktorer såsom konjunkturcykler 

och marknadsvariationer stor roll vilket skapar en osäkerhet hos företagen som utför 

byggnationen. Genom effektiv kontroll av materialflöden menar Friblick (2015) att 

byggföretagen kan minimera de kostnader som är svårkontrollerade, då det finns ett stort 

utrymme för förbättring så är bygglogistiken av stor betydelse för att minimera dessa 

kostnader.  

2.4 Lean 

Begreppet Lean Production lanserades år 1990 i en bok som kallas “The Machine that 

Changed the World” Denna bok baserades på en studie vilken jämförde västerländska 

biltillverkare med Toyota i Japan. Resultatet av studien visade att det fanns stora effektivitet- 

och kvalitetsskillnader mellan de två. Anledning till denna skillnad sades vara Toyotas 

tankesätt angående deras produktion, de beställde mindre resurser i bulk, och beställde istället 

in precis rätt mängd resurser till precis rätt plats, liknande Henry Ford i början av 1900-talet 

vid grundandet av Ford Motors (Petersson et al., 2015). 
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Grunden till Toyotas produktionssätt kom från deras f.d. fabrikschef Taiichi Ohno, som hade 

varit och studerat just Henry Fords fabriker i USA med mål att utveckla en idé som skulle 

förbättra lönsamheten för Toyota (Petersson et al., 2015). 

 

Sakichi Toyoda, grundaren av Toyota, hade tidigare utvecklat en automatisk vävstol med ett 

system som märkte av ifall en av trådarna gick av, detta ledde till ett av Toyotas 

huvudprinciper som de kallar Jidoka, vilket betyder automation med mänskliga drag. Detta 

var något som Sakichis son, Kiichiro Toyoda, tog med sig när han startade Toyotas 

bildivision (Modig & Åhlström, 2012). 

 

Samarbetet mellan dessa två utvecklingsspår, Ohnos idéer från USA och Jidoka från Toyotas 

egna grundprinciper, ledde till ett ramverk av principer som kallas Toyota production system 

(hädanefter: TPS), vilket är grunden till vad som idag kallas Lean (Petersson et al., 2015). 

Det var dessa principer, tillsammans med inspiration från Sakichi och hans textilindustri som 

ledde till Toyotas andra grundpelare, Just-in-time (hädanefter: JIT) (Modig & Åhlström, 

2012). JIT beskrivs djupare i Kapitel 2.4.1.  

 

Detta leder till dagens läge, där Lean läggs fram som en potentiell lösning för att optimera 

flödena hos olika företag med hjälp av dessa sju (7) dimensioner. För klargöring presenteras 

dimensionerna än en gång i detta kapitel: 

 

1. Tillverkning och utrustning 

2. Tillverkningsplanering och schemaläggning 

3. Visuella informationssystem 

4. Förhållande till leverantör 

5. Förhållande till kund 

6. Hantering av arbetskraft 

7. Produktutveckling och teknologi 

 

Dessa olika dimensioner används för att kartlägga och tydliggöra var slöserierna befinner sig 

under produktens kedja. Denna information kan sedan användas för att förbättra och optimera 

området i vilket slöseriet befinner sig. 

 

Tillverkning och utrustning innefattar huvudsakligen två (2) saker, (1) att produkten 

upprätthåller korrekt kvalitet och (2) att olika kontroller sker korrekt. Även att produktionen 

utförs på ett sådant sätt att risken för att omställningar och andra ändringar av processer 

behöver göras minimeras, detta för att det ska upprätthållas ett flöde genom produktionen och 

för att hindra stillastående. Tillverkningsplanering och schemaläggning har sin grund i hur ett 

företag synkroniserar sina tillgångar med behoven. Detta görs genom att de olika processerna 

i kedjan producerar korrekt mängd under korrekt tid, för att inte skapa onödiga försenings- 

och lagerföringskostnader. (Wahab et al. 2013) 

 

Med visuella informationssystem menar Wahab et al. (2013) att flödet i helhet ska ha tydliga 

och uppenbara informationssystem som tillåter att snabba och korrekta beslut tas av andra 
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processer för att inte försena flödet ytterligare. Utan välutvecklade informationssystem kan 

ett litet misstag av en process leda till att hela kedjan får allvarliga konsekvenser. 

 

Förhållandet till leverantören och till kunden, är något som hjälper produktionskedjan att 

fungera korrekt. Ett bra förhållande och bra kommunikation leder enligt Wahab et al. (2013) 

till att de olika processerna får bättre inblick i när och hur saker ska transporteras och 

levereras. Ett bra förhållande skapar även trygghet i ens produktionstakt och mängd, detta då 

processen har en bra koll på hur mycket material som förväntas få in, och hur mycket som 

sedan processen förväntas producera till kund. Wahab et al. (2013) 

 

Hanteringen av arbetskraft påverkas främst av hur personer i ledarposition väljer att 

tillmötesgå sina anställda. Genom korrekt utbildning och att skapa en arbetarvänlig 

arbetsplats, kan effektiviteten på arbetskraften öka markant. Det är även viktigt att ta i hänsyn 

arbetarnas åsikter och idéer, för att tillåta dem att göra sitt jobb på ett korrekt sätt (Wahab et 

al., 2013). 

 

Produktutveckling och teknologi innefattar de olika delarna som har med produkten att göra. 

t.ex. kan detta vara materialet, strukturen och andra tekniska åtgärder. Huvudsakligen kan 

denna dimension optimeras genom att se till så att ens designval inte orsakar onödiga 

kostnader (Wahab et al., 2013). 

 

2.4.1 Användningen av Lean i byggbranschen 

Principen bakom Lean handlar i grund och botten om att reducera slöserier, både genom att 

minska de som finns för tillfället och genom att förhindra framtida slöserier. Lean agerar 

både inom och utom företag, och kan fungera lite som en snöbollseffekt. Genom att skapa en 

Lean kedja kan man förbättra produktiviteten, vilket i sin tur sedan hjälper till att visa var 

andra slöserier befinner sig (Fearne & Fowler, 2006). 

 

Då Lean kan användas inom många branscher, har man inom byggbranschen gjort en slags 

avgränsning som kallas Lean Construction. Målet med detta är att lättare implementera Lean-

teorin genom att modifiera den för att passa byggbranschen. Issa & Alqurashi (2020) styrker 

detta genom att säga att Lean Construction har en inriktning på slöserier av material på 

arbetsplatsen. Detta kan vara rent slöseri av material såsom gips- eller OSB-skivor, men även 

innefatta vissa aktiviteter som relaterar till material. Exempelvis överproduktion, eller 

material- och lagerhantering. Utöver detta skriver Issa & Alqurashi (2020) att Lean 

Contructions filosofi handlar om att minska alla sorters resursslöserier som inte ökar värdet 

för kunden på något sätt, vilket relaterar tillbaka till den definition av slöseri som rapporten 

utgår ifrån.  

 

Fearne & Fowler (2006) fortsätter sedan med att beskriva hur olika funktioner och delar av 

Lean Construction sakta har implementerats i byggindustrin tack vare olika involverade 

parter. Exempelvis har materialleverantörer och andra underleverantörer velat förbättra sin 
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effektivitet genom att minska sitt överflöd och förbättra sin användningsgrad av resurser. 

Detta kostnadsfokuserade tankesätt har utvecklat en filosofi av effektivitet inom 

byggindustrin som skiljer sig från den vanliga, vilket är att ett projekt ska vara klart på 

budget, i tid, varje gång. Detta för med sig både gott och ont, då en stor negativ aspekt är att 

denna filosofi gör byggindustrin öppen för de problem som tillkommer med ett komplicerat 

och ibland osäkert tankesätt (Fearne & Fowler, 2006). 

 

Enligt Baladhandayutham & Venkatesh (2012) påverkar inte slöseri inom byggbranschen 

enbart materialtillgång utan påverkar även produktivitet. På grund av detta rekommenderar de 

en implementering av Lean Construction och teorier såsom JIT för att minska den variation 

av produktivitet, och öka den flödesreliabilitet som finns på en byggarbetsplats. 

Baladhandayutham & Venkatesh (2012) fortsätter sedan med att Lean Construction även 

lägger ett stort fokus på att inget material ska stå still om det inte måste, utan det ska antingen 

användas, flyttas till en användningsplats, göra nödvändig väntan, eller kontrolleras. Denna 

teori går även att använda för många andra delar av en byggarbetsplats. 

 

En studie genomförd av Babalola, Ibem & Ezema (2019) hade som mål att identifiera hur 

mycket Lean Construction har implementerats i byggbranschen genom att studera olika 

litteraturkällor. Denna studie fann att de två mest implementerade delarna av Lean 

Construction var Last Planner System (hädanefter: LPS) och JIT. Dessa delar var 

implementerade 17 respektive tio gånger i den litteratur som studerades. Gjerde, Ratnayake & 

Samarakoon (2019) beskriver ett LPS som en del av Lean Construction vilken används för att 

planera och kontrollera olika delmoment på en byggarbetsplats. “Last planner” syftar på den 

person som är ansvarig för att få arbetet inom delmomentet genomfört, detta kan vara 

arbetsledare eller exempelvis den person som ansvarar för att installera ventilation. Gjerde, 

Ratnayake & Samarakoon (2019) skriver att LPS används i fyra (4) steg, något som styrks av 

Ballard (2000): 

 

1. Vad ska göras? 

2. Vad kan göras? 

3. Vad kommer göras? 

4. Vad gjordes? 

 

Denna princip om fyra (4) steg används för att redan i början av projektet planera vad som 

ska göras och ju närmre till delmomentet man kommer desto mer detaljerat utförs 

planeringen, för att i största möjliga mån genomföra delmomentet utan några fel (Gjerde, 

Ratnayake & Samarakoon, 2019). Ballard (2000) fortsätter med att poängtera att LPS är en 

filosofi med en samling regler och procedurer, och erbjuder verktyg för att följa dessa. Han 

menar även att LPS är ett sätt att hjälpa byggbranschen skifta sitt fokus från byggarbetarna 

till att istället fokusera på arbetsflödet som håller byggarbetarna och arbetsmomenten ihop. 
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2.4.2 JIT 

JIT är en av Toyotas grundpelare och betyder i grunden att det ska skapas ett flöde i 

produktionen som varje produkt kan “flyta” genom, detta sker bl.a. genom att produkter inte 

ska stå lagrade utan levereras när de ska användas för att skapa ett så optimalt flöde som 

möjligt (Modig & Åhlström, 2012).  

 

JIT lägger ett starkt fokus på materialhantering och lagringsmetodik för att minska det slöseri 

som kan uppstå för företag. Bland annat hanterar JIT material på ett sådant sätt så att saker 

ska göras inom ett precist tidsfönster, istället för det traditionella sättet där ju tidigare desto 

bättre. Dessa tidsfönster kallas även för JIT-windows eller JIT-fönster och kan ha ett stort 

spann beroende på vad som ska göras eller hanteras (Li, Lim & Rodrigues, 2004). 

 

Lagringsmetoden JIT handlar huvudsakligen om att inte hålla något överflöd av material på 

lagerhyllorna, och istället ha precis rätta mängder material stående för att uppfylla kundens 

behov. Detta kan medföra både positiva och negativa effekter om implementerat till ett 

maximum. Man kan exempelvis spara pengar på att eliminera upplagsplatser, dvs. platser på 

ett lager, och istället införa mer interntransporter. Det problem som uppstår i detta fall är att 

man inte längre har något säkerhetslager, vilket gör att arbetet kan försenas ifall det 

exempelvis går sönder för mycket material under dagen, eller att en leverans inte kan 

slutföras på den satta tiden på grund av utomstående anledningar som exempelvis trafik 

(Andersson & Hultberg, 2012). 

 

Utöver att spara pengar kan man även med JIT effektivisera tidsanvändning och förbättra 

relationerna med olika delar av projektet. T.ex. kan leveransen av precis rätt mängd material 

till rätt plats gör att arbetarna har allt lättillgängligt och kan därför fokusera mer på att få 

arbetet gjort. En ökad mängd leveranser kan göra leverantörerna mer involverade i projektet 

och de kan vara med och planera från början, vilket bidrar till en längre och bättre relation 

(Wikner, 2017). 

2.5 Hållbarhet 

Enligt Nationalencyklopedin (u.å.) definieras hållbar utveckling som följande:  

 

”En utveckling som tillfredsställer dagens behov utan att äventyra kommande 

generationers möjligheter att tillfredsställa sina behov.” (NE, u.å.). 

 

NE (u.å.) fortsätter med att säga att hållbar utveckling har en väldigt vid tolkning, och de tre 

olika dimensionerna kan tolkas olika beroende på personen. Dock finns det alltid samma tre 

dimensioner; Ekonomisk, Social och Ekologisk hållbarhet. Dessa olika aspekter används 

oftast som en process för att nå det exakta svaret. 
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Figur 5 - Hållbar utveckling enligt ett venndiagram 

År 2015 tog FN fram det som kallas “The 2030 Agenda” som består av 17 mål vilka utgör 

global strategi för hållbar utveckling. Dessa mål har med de tre tidigare nämnda 

hållbarhetsaspekter att göra, och ska säkerställa en god framtid både för nästa generation och 

alla kommande generationer världen över EU har uttryckt sitt stöd och dedikation till att 

uppfylla dessa mål genom att inkludera dem i dess prioriteringar (Europeiska kommissionen, 

u.å.). 

2.5.1 Ekonomisk hållbarhet 

Enligt KTH (2018) har ekonomisk hållbarhet sin grund i att det finns en ekonomisk tillväxt 

utan någon negativ påverkan på den sociala och ekologiska hållbarheten. Högskolan i Gävle 

(2018) fortsätter med att säga att en viktig del av ekonomisk hållbarhet är att ett företag 

hushåller långsiktigt med sina resurser, samt att det är viktigt att inte förbruka jordens 

tillgångar, utan leva på dess avkastningar.  

 

I en studie av Öcüt & Nezirevic (2015) beskrivs att en bra ekonomisk hållbarhet inom 

byggbranschen kan upprätthållas med hjälp av bra kommunikation och planering mellan de 

olika intressenterna. Vidare kan en långsiktig relation med kunder och leverantörer leda till 

att en god ekonomisk hållbarhet kan skapas. 

2.5.2 Social hållbarhet 

Social hållbarhet är något som kan vara svårt att definiera, då olika delar av samhället kan ha 

olika uppfattningar och normer vilket har gjort det svårt att fastställa en exakt definition. 

Dock finns en grundtanke med social hållbarhet vilken lyder: 

 

“Att skapa ett samhälle där alla individer får sina rättigheter respekterade.” (Urban 

utveckling, 2015). 
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Med denna grundtanke kan jobba för social hållbarhet vara liknande till att jobba mot olika 

mål. Beroende på vilken del av samhället ett företag befinner sig i kan målen vara olika. För 

en kommun eller ett land kan målen som strävas mot vara kultur och mångfald. Som 

byggföretag kan kanske större vikt läggas på mål som inflytande och tillgänglighet. Detta då 

det kan ses som socialt hållbart om de som bor omkring bygget får ha visst inflytande över 

hur byggnationer går till, samt om företaget även efter en byggnation håller kvar 

tillgängligheten både för trafik och privatpersoner (Eliasson & Olsson 2017). 

 

En annan del av den sociala hållbarheten exemplifieras i Öcüt & Nezirevic studie från 2015. I 

denna studie skriver PEAB att en stor del av deras sociala ansvar är riktad mot de anställda i 

företaget. De har delat upp detta ansvar i ett antal delar, exempelvis arbetsmiljö, 

karriärutveckling och jämställdhet. Dessa olika delar är det som PEAB använder för att bli 

den bästa arbetsgivaren inom byggbranschen, vilket visar att även för ett byggföretag är den 

sociala hållbarheten något som sträcker sig över stora, om inte alla, delar av företagets 

verksamhet (Öcüt & Nezirevic, 2015). 

2.5.3 Ekologisk hållbarhet 

Ekologisk hållbarhet är nog den vanligaste och mest diskuterade dimensionen av hållbar 

utveckling i dagens samhälle. Enligt KTH (2018) innefattar ekologisk hållbarhet allt som har 

med jordens ekosystem att göra, det vill säga vatten, luft, land, biodiversitet och ekosystem. 

Det KTH (2018) menar går att koppla tillbaka till den ekonomiska hållbarheten där det 

handlar om att leva på planetens överskott, alltså att uppfylla sina behov utan att ta slut på 

jordens resurser. KTH (2018) säger även att det är viktigt att upprätthålla dugligheten på 

jordens olika delar. Exempelvis gäller det att hålla nere sina utsläpp för att inte förorena luft 

och vatten. 

2.5.4 Hållbarhet inom byggindustrin 

Byggindustrin har en viktig roll att spela i den hållbara utvecklingen, då arbetet inom 

branschen huvudsakligen påverkar både den sociala och ekologiska hållbarheten. För att 

uppfylla de mål satta av FN måste byggindustrin precis som alla andra stora svenska 

industrier göra sin del. Ingemansson (2012) säger att en utmaning för byggindustrin är den 

kritik angående att vara konservativ och avsaknad av innovation inom många områden, 

hållbar utveckling inkluderat. För att hjälpa byggbranschen förbättra sin hållbara utveckling 

har bland annat kommuner infört mer lokaliserade miljömål som ökar miljömedvetenheten 

för alla företag inom kommunen (Hagström et al., 2018).
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3. Metod och tillvägagångssätt 

Studien påbörjades med en litteraturstudie av rapporter och böcker som enligt författarna 

ansågs relevanta för ämnet. Denna litteraturstudie gjordes för att skapa en förståelse och en 

stark grund att basera förbättringsförslagen på, för att göra dessa mer trovärdiga. 

Litteraturstudien låg även till grund vid genomförandet av de nästa tre aktiviteterna som 

gjordes i projektet; enkäter, observationer och intervjuer. Enkäterna användes först för att 

sortera bort några av frågorna angående slöserier genom att fråga Ebbeparks ledning vad de 

anser är ett problem eller inte. Svaren från enkäten användes sedan för att tydliggöra hur 

observationerna skulle utföras. Dessa observationer gjordes för att se om det gick att 

identifiera några av slöserierna på plats, och i så fall hur allvarliga dessa var. Avslutningsvis 

genomfördes intervjuer för att validera och se vilka slöserier som inte bara kan ses på siffror, 

utan också ute på plats. Tillvägagångssättet ses i Figur 6. 

 

 
Figur 6, Tillvägagångssätt. 

3.1 Kvalitativa metoder 

Holme & Solvang (2012) beskriver att kvalitativa studier är att samla in data genom 

forskarens tolkningar och uppfattningar. Detta görs ofta genom observationer av forskaren 

eller genom intervjuer. Kvalitativa studier kan effektivt användas för att skapa en djupare 

förståelse av det som ska studeras, detta görs bland annat genom att använda sig av och 

behandla den insamlade data med mål att förstå situationen eller det teoretiska området bättre. 

Vidare beskriver Holme & Solvang (2012) att kvalitativa studier kräver ett visst mått av 

flexibilitet då forskaren ofta intresserar sig för nuläget, och därefter måste forma frågorna och 

den ordning som dessa ställs i.  
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Inom projektet används två kvalitativa metoder för datainsamling; observationer och 

intervjuer. Detta för att som Holme & Solvang (2012) skriver, skapa en djupare förståelse och 

visa på mer reliabilitet i vad studien kommit fram till. 

3.2 Kvantitativa metoder 

Holme & Solvang (2012) beskriver att kvantitativa studier handlar främst om att bearbeta den 

insamlade informationen så den kan avläsas i siffror och mängder. Detta görs med målet  

att kartlägga, diskutera och analysera den nuvarande situationen. Detta kräver mycket 

standardisering, planering och struktur för att kunna säkerställa ett så korrekt resultat som 

möjligt. Den insamlade data presenteras sedan i en bred informationsbas (Holme & Solvang, 

2012). 

 

Inom projektet görs en semi-kvantitativ metod; enkäter. Målet med enkäterna är att få ut 

siffror som pekar på var ledningen anser att slöserierna är, och inte varför de har uppstått, 

vilket gör enkäterna till en kvantitativ metod. 

3.3 Litteraturstudie 

En litteraturstudie var av stor vikt i arbetet. Detta utfördes genom en grundlig undersökning 

av böcker, artiklar och rapporter. Litteraturstudien har lagt stor vikt vid att undersöka tidigare 

arbeten inom området, och i synnerhet de som har haft liknande frågeställningar och mål. 

Majoriteten av sökningarna skedde med filtreringar för endast peer reviewed artiklar, men i 

vissa fall var det även relevant att undersöka examensarbeten eller icke-peer reviewed artiklar 

för att få bredda resultatet och hitta tidigare studier. Huvudsakligen användes Linköpings 

Universitets onlinebibliotek och Google Scholar som sökmotorer, men ibland användes även 

Google och det fysiska biblioteket för att hitta relevant teori. Några exempel på sökord och 

resultat presenteras i Tabell 1.  

 

Tabell 1, Litteratursökning 

Sökord Antalet Träffar Exempel på vald litteratur 

Bygglogistik 128 Friblick, F. Bygglogistik - 

Hinder och gränser 

Slöseri i byggprojekt 29 Josephson, P-E., Saukkoriipi 

L. Slöseri i byggprojekt 

Intervju, metod 2 458 Dalen, M. Intervju som 

metod 

SCM, Micael Thunberg 13 Thunberg, M Developing a 

Framework for Supply 

Chain Planning in 

Construction 
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Forskningsmetodik 632 Holme, M.H., Solvang, B.K. 

Forskningsmetodik – Om 

kvalitativa och kvantitativa 

metoder. 

Lean  216 213 Petersson et al., Lean, gör 

avvikelser till framgång! 

Lagerföringskostnad 

byggarbetsplats 

7 Johansson, C,. Ring E. 

Alternativa logistiska 

lösningar på 

byggarbetsplatsen 

 

Zakrisson, L. Effektivisering 

av inter lagerhantering vid 

ett mindre förvaringslager  

Rapportskrivning  105 Backman, J. Rapporter och 

Uppsatser 

 

Enligt Karlstads universitet (2019) görs en litteraturstudie för att söka svar på ett syfte genom 

tidigare genomförda studier inom samma område. En litteraturstudie kan också användas för 

att ge forskarna en djupare förståelse och bättre grund inom det område som studien bemöter. 

I forskningssammanhang avser ordet litteratur nästan allt tryckt material, allt från böcker, 

artiklar och rapporter, men även exempelvis essäer samt andra examensarbeten (Ejvegård, 

2009). Något av det viktigaste att göra vid en litteraturstudie är att validera trovärdigheten på 

de källor som används. Detta kan göras genom att jämföra med andra källor för att se om 

dessa innehåller samma information, men det är också upp till den studerande att utöver detta 

granska källan och ta ställning till varför forskaren väljer just den källan. 

3.4 Enkäter 

Säfsten & Gustavsson (2019) beskriver enkäter som en datainsamlingsmetod som bygger på 

att skicka ut ett frågeformulär till ett flertal personer som sedan får besvara frågorna. Syftet 

med detta är att antingen samla in attityder eller värderingar, fakta eller åsikter. Detta görs 

genom välformulerade frågor som kopplar till studiens frågeställningar och syfte samtidigt 

som inte respondenterna belastas med onödiga frågor. Det är även viktigt att göra frågorna 

lättförståeliga för att respondenterna kommer att ha svårt att ställa frågor till skaparen av 

enkäten och för att säkerställa att respondenterna tolkar frågorna likadant.  

 

Holme & Solvang (2012) beskriver att det är av stor vikt att formulera frågorna i enkäten 

efter respondenterna. Dessa formuleringar bör vara anpassade efter t.ex. ålder och 

utbildningsgrad hos respondenterna. Detta måste göras samtidigt som forskaren undviker att 

göra frågorna ledande. Detta styrks av Säfsten & Gustavsson (2019) som vidare beskriver att 

forskaren alltid ska sträva efter att använda talspråk i enkäter för att lättare kunna tala till en 
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större grupp med personer. Det är även av vikt att beskriva ord som kan tolkas olika av 

respondenterna, ett exempel på detta skulle kunna vara ordet “process” vilket skulle kunna 

betyda produktions utvecklingsprocess, produktionsprocess eller en annan process. 

Första steget i datainsamlingen var att konstruera och skicka ut enkäter till ledningspersonal 

på Ebbepark. Anledningen till detta är för att samla in primärdata som påvisar huruvida de 

källor till slöserier som nämns i Josephson & Saukkoriipi (2005) rapport fortfarande existerar 

på Ebbepark. Vid skapandet av enkäten så användes källor till resursslöserier som listades i 

Josephson & Saukkoriipi (2005) rapport. Dessa källor kompletterades sedan med källor till 

slöseri som listas inom Lean-teorin.  

 

Enkäten strukturerades sedan genom att använda påståenden där respondenten fick ta 

ställning genom att välja ett svar mellan ett till fyra (1-4). Ett (1) i detta fall stod för att 

respondenten inte höll med påståendet och fyra (4) att respondent höll med till fullo. Det 

existerade även ett 5:e svarsalternativ vilket var “Vet ej / Irrelevant”, anledningen till detta 

var att respondenten skulle få en möjlighet att inte ta ställning ifall respondenten inte kunde 

besvara frågan, ett av påståendena illustreras i figur 7. Projektgruppen la till detta för att 

skapa så trovärdig data som möjligt för att undvika risken att respondenten gissar ett 

alternativ utan att veta. När frågorna utformades så lades fokus på att göra frågorna så 

lättförståeliga som möjligt för respondenterna. För att se alla enkätens frågor se bilaga 1 till 

5. 

 

 
Figur 7, Enkätfråga 

 

Efter att en prototyp tagits fram så skickade författarna enkäten till studiens kontaktperson på 

Ebbepark i syftet att göra en pilotstudie. Efter att kommentarer tagit emot av kontaktpersonen 

så skickades enkäten ut till ledningen på Ebbepark. Enkäten skickades den 18:e juni och 

stängdes den 10:e juli, enkäten resulterade i sex (6) svar och skickades till 24 personer. 

3.5 Observationer 

Observationer är en av de vanligare metoderna för datainsamling och används inom många 

olika typer av studier såsom aktionsforskning, experiment och fallstudier. När observationer 

används som forskningsmetod så finns det ett flertal aspekter som forskaren bör tänka 

igenom innan såväl som under sina observationer. En av dessa är att ifrågasätta om 
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observationerna ska ske i ett internt eller externt perspektiv. Vidare är även en viktig faktor 

att bestämma om observationerna ska ske genom en direkt observation. En direkt observation 

anspelar på att observatören använder endast sina egna sinnen, alternativt en indirekt 

observation som görs med hjälpmedel (Holme & Solvang, 2012). 

 

När forskaren själv eller som grupp genomför observationer är det lämpligt att använda ett så 

kallat observationsunderlag. Ett observationsunderlag används för att dokumentera och hålla 

observationernas format konsekvent, både för en ensam och för en grupp observatörer. Detta 

underlag behövs för att vi som människor inte alltid uppfattar och fokuserar på samma saker. 

Vid en gruppobservation kan därför resultat se annorlunda ut för varje gruppmedlem om inte 

observatörerna har ett underlag som berättar hur dessa ska dokumentera samt om gruppen har 

olika åsikter på vad som ska observeras (Bell & Waters 2014). 

 

Holme & Solvang (2012) beskriver två olika metoder av observationer; strukturerade och 

ostrukturerade. Strukturerade observationer sker med hjälp av ett s.k. observationsschema, 

vilket innebär att observatören specificerar vad som ska analyseras och sedan genomför 

undersökningen utifrån dess frågeställningar. Enligt Säfsten & Gustavsson (2019) kan detta 

schema även innehålla en lista med förutbestämda händelser, som sedan prickas av under en 

den tidsrymd som händelsen inträffar. Säfsten & Gustavsson (2019) fortsätter sedan med att 

säga att ett sådant observationsschema bör vara enkelt att konstruera efter ens syfte och 

frågeställningar. Ostrukturerade observationer fungerar däremot genom mer fria anteckningar 

som görs under observationernas genomförande. 

 

Generellt sett kan observatören använda både observationsscheman som skapats själv, och 

tidigare framtagna scheman, så länge dessa uppfyller de krav observatören satt för 

genomförandet av observationen. Ett sätt att testa det observationsschema som valts att 

använda, är att göra en slags pilotstudie säger Säfsten & Gustavsson (2019): Denna används 

för att säkerställa att instrumenten och sättet datainsamlingen sker på passar med det schema 

som skapats. Säfsten & Gustavsson (2019) beskriver även att observationer kan ses som 

grunden till all mänsklig kunskap, dock beskrivs även att observationer som sker för att skapa 

underlag för vetenskaplig kunskap har vissa krav. Dessa krav cirkulerar främst kring att 

observationerna ska vara väl förberedda och ha en god förankring i studiens frågeställningar. 

 

Projektgruppen ansåg att observationer var relevanta att genomföra för att samla in data som 

man sedan använder för att skapa en nulägesbeskrivning av Ebbepark och dess potentiella 

slöserier. Med hjälp av enkäterna kunde projektgruppen “skala av” de områden som ansågs 

onödiga att undersöka, och med hjälp av intervjuerna kan resultatet av observationerna 

valideras och kontrolleras.  

 

Efter att ha fått in enkätsvaren från ledningen på Ebbepark analyserades resultaten och det 

diskuterades vilka områden som skulle observeras. Efter detta skapades ett generellt 

observationsunderlag som bestod av två sidor, en för tidsrelaterade observationer, och en för 

observationer relaterade till mängder och användningsgrad. Detta underlag diskuterades 

sedan med projektgruppens handledare, och senare vidareutvecklades till ett korrekt och mer 
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användarvänligt observationsunderlag. Det nya underlaget bestod istället av två sidor för 

tidsrelaterade observationer, fem sidor för dokumentering av materialet på site och två 

ytterligare sidor för material. Som exempel på hur en sida av observationsunderlaget såg ut se 

figur 8.  

 

Fyllnadsgrad 

på leveranser Fyllnadsgrad Kommentar  

   DATUM: 

    

    

Raster sker 

ineffektivt 

Tid utöver 

schemalagd 

rast Orsak Kommentar DATUM: 

     

     

     

Figur 8 Observationsunderlag 

 

När underlaget ansågs färdigt gjordes andra mindre förberedelser huvudsakligen genom 

diskussioner. För att se samtliga observationsunderlag se Bilaga 6-10.  

 

Observationerna påbörjades måndag vecka 33 och avslutades på fredag samma vecka. Detta 

gav projektgruppen 5 dagar av observationer, och utfördes på en av byggnaderna på 

Ebbepark, kallad K01. Anledningen att endast en av byggnaderna observerades var att 

projektgruppen hade en begränsad mängd tid och fördjupade sig därför inom enbart en 

byggnad. Den underliggande tanken bakom genomförandet av observationerna var att 

projektgruppen inte skulle vara i vägen för byggarbetarna, utan istället vara som en “fluga på 

väggen”. Exempelvis stod projektgruppen på våningen längst upp under torsdagen och 

fredagen för att observera en större grupp byggarbetare som stod utanför och byggde en 

innervägg. Detta skapade vissa svårigheter i några områden av byggnaden, då vissa delar av 

K01 var mer färdigbyggt än andra, och därmed fanns det mindre plats vilket gjorde att 

observationerna var svåra att göra utan att vara i vägen i dessa områden. 

 

Varje dag påbörjades på samma sätt genom att direkt på morgonen gå igenom alla våningar 

på byggnaden och skriva upp och kontrollera allt material som stod på plats. Här 

dokumenterades allting i enheten “pallar”, vilket gjordes för att majoriteten av material som 

inte var i användning stod i hela pallar, men även det som för sig själv kunde klumpas ihop 

till mängd pallar på ett smidigt sätt. Efter att materialet hade räknats fortsatte projektgruppen 

med att gå runt på byggnaden för att hitta ett lämpligt ställe att observera. Detta då 

projektgruppen ansåg att observationerna bör genomföras utan kontakt med byggarbetarna 

för att inte påverka de pågående arbetsmomenten och därmed förvrida resultaten. 

Projektgruppen valde att dokumentera våningsnummer när de var relevanta, och då använda 

sig utav standardiserad terminologi inom byggbranschen där entrévåningen nämns som 
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våning 10, källarvåningen som våning 9 och alla ovanför våning 10 blir våning 11, våning 12, 

etc. 

 

När ett lämpligt arbetsmoment hade identifierats, ställde sig projektgruppen och 

dokumenterade när något utöver det direkt värdeökande arbetet skedde. Detta inkluderade 

t.ex. indirekt värdeökande moment såsom diskussion angående arbetet med andra och 

hämtande av verktyg eller mer material, men inkluderade även direkt slöseri, såsom 

diskussion som inte angick arbete, att hålla på med telefonen eller bara stillastående. Till och 

med Onsdag gjordes dessa tidsobservationer i kortare tidsspann, alltså tills arbetsmomenten 

var klara, eller ca en timma per observation. Detta var för att med den korta observationstid 

som projektet hade skapa ett slags helhetsperspektiv och för att se om något skiljde sig på 

olika delar av byggnaden. Torsdag och fredag gjorde projektgruppen istället längre 

observationer som fokuserade på en grupp byggarbetare under en hel dag. Detta på grund av 

två anledningar; huvudsakligen på grund av att man kunde på ett säkert sätt observera samma 

byggarbetare under en hel dag utan att störa deras arbete, men också att man då kan jämföra 

om det fanns några skillnader mellan heldagsobservationer och styckobservationer i 

resultatet.  

 

Under veckan gjordes observationerna ibland med hela projektgruppen närvarande, och 

ibland delades den upp för att göra flera observationer samtidigt. Kontinuerligt under 

tidsobservationerna observerades även en del andra områden: 

 

● Fyllnadsgraden 

I största möjliga mån observerade projektgruppen de inkommande leveranser under dagen för 

att se deras fyllnadsgrad och vad som levererades. Detta kontrollerades genom att 

projektgruppen dokumenterade leveranserna när de ankom till Ebbepark för att sedan 

uppskatta fyllnadsgraden.  

 

● Hur rasterna hanteras på Ebbepark 

Enligt information från Ebbepark har en byggarbetare 30 minuter frukost och 30 minuter 

lunch. Därav dokumenterades när byggarbetare lämnade byggnaden och när denne återkom, 

för att se om detta stämde överens. 

 

● Hur mycket material som svinnas på byggnaden 

Medan projektgruppen gick runt på byggnaden noterades att det fanns ett par s.k. 

miljöstationer, som bestod av kärl på ca 600L med uppdelningar beroende på vad som skulle 

slängas. Dessa kärl var huvudsakligen det som dokumenterades angående svinnmaterial 

under observationerna. Utöver dessa kärl fanns det även ett par containrar utanför byggnaden 

som var för större materialsvinn, dessa dokumenterades också. 

 

● Hur mycket maskinerna används på byggarbetsplatsen.  

Här höll projektgruppen precis som med leveranserna ett öga konstant på hur ofta de olika 

maskinerna på byggarbetsplatsen var aktiva. Dessa maskiner var bland annat kranbilar och 

liftar. 
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Slutligen så skedde det två leveranser den veckan som projektgruppen genomförde sina 

observationer, på tisdag och torsdag kväll. Under dessa observerades ytterligare angående 

leveransgrader men också angående om det var något material som var leveransskadat. Under 

dessa leveranser fick projektgruppen även kort lite bättre koll på hur inbärning sker på 

byggarbetsplatsen. 

3.6 Intervju som metod 

Det sista datainsamlingssteget som gjorts i projektet är intervjuer. Dessa gjordes av samma 

anledning som observationerna, att bekräfta och se att datan från enkäterna stämmer överens 

med verkliga livet. Intervjuernas målgrupp var personer som arbetar med logistik på 

Ebbepark, men även byggarbetsledare på plats. Intervjuer användas även i Josephson & 

Saukkoriipis rapport för att identifiera vad arbetarna på byggarbetsplatsen såg som slöserier. 

 

En intervju kan enligt Kvale & Brinkman (2014) enklare beskrivas via det engelska ordet, 

interview, som är uppbyggt av två mindre ord, inter och view, det som sker mellan två 

perspektiv. De menar att samspelet mellan den intervjuades och intervjuarens olika 

perspektiv hjälper att skapa förståelse och ytterligare kunskap. 

 

En intervju kan ske på många olika sätt. t.ex. kan en intervju vara både personlig genom att 

sitta ansikte mot ansikte, men även icke-personlig genom frågeformulär via internet eller 

post. Olika tillvägagångssätt är viktiga att särskilja beroende på vad målet har varit och i 

vilket sammanhang intervjun hålls i (Dalen, 2015). 

 

Dalen (2015) skriver även att vid genomförandet av en intervju är det också viktigt att 

intervjuaren visar sig vara erfaren inom området som studeras. Exempelvis genom personliga 

erfarenheter och litteraturläsning kan personen som utför intervjun strukturera och genomföra 

intervjun på ett sätt där informanten kan känna sig välkomnad och bekväm nog att dela med 

sig av sina åsikter. Detta kan vara genom att använda rätt formulerade ord och meningar för 

att inte “skrämma bort” eller nedvärdera den intervjuades område. Denna förståelse av ämnet 

är även viktig för senare utveckling och analys av intervjuns resultat.  

 

Intervjuerna för projektet gjordes som sista datainsamlingssteg för att validera att 

observationen gjorts på rätt sätt och att kontrollera resultatet med Ebbepark. Intervjuerna var 

halvstrukturerade, vilket betyder att det fanns förbestämda intervjufrågor som ställdes till 

samtliga intervjupersoner i samma ordning, men intervjun var fortfarande öppen för 

diskussion och individuella följdfrågor. Intervjufrågorna kan ses i Bilaga 11. Projektgruppen 

skapade en lista med frågor genom att gå igenom resultatet internt och därefter skriva upp 

vad som kan enklast kontrolleras med Ebbepark, och vad som var svårt att observera. 

 

Intervjuförfrågningar skickades till fem personer på Ebbepark. Tre av dessa var arbetsledare 

och återkom inte till projektgruppen. De andra två som frågades var Logistikansvarig på 

Ebbepark och en Leveransplanerare på Ebbepark. 
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Både dessa två accepterade projektgruppens intervjuförfrågningar och enskilda intervjuer där 

de förbestämda frågorna ställdes och diskussioner hölls. Intervjuerna tog ca 30 minuter var. 

Dessa två intervjupersoner benämns hädanefter efter deras arbetstitlar, Logistikansvarig 

respektive Leveransplanerare. 

3.7 Primär och sekundärdata 

Examensarbetet har samlat in data kring olika uppgifter på arbetsplatsen för att sedan 

analysera detta och ta fram potentiella förbättringsförslag. I detta kapitel förklaras skillnaden 

på primär och sekundärdata samt ges några exempel. Anledningen till att detta kapitel är av 

stor vikt är att det i rapporten bör framkomma vilken data som är primär och sekundär för att 

därefter kunna förstärka datans reliabilitet och validitet. 

 

3.7.1 Skillnad på primär och sekundärdata 

Christensen, Engdahl, Grääs & Haglund (2016) skriver att primärdata är data som samlats in 

genom olika medel under projektets gång. Detta kan göras via många olika metoder och i 

olika mängder, men det som gör det till primärdata är att den är insamlad av projektgruppen. 

Sekundärdata är sådan data som samlats in av tredjepartsgrupper, oftast kunden eller 

beställaren, som sedan tilldelas till projektgruppen. De två typerna används lite annorlunda 

beroende på vad projektet innebär, och kan antingen användas i en kombination eller enskilt. 

 3.7.2 Data inom projektet 

Projektet består till stor majoritet av primärdata, vilket samlas in via tre sätt. Enkäter, 

observationer och intervjuer. Enkäterna har av skäl att identifiera vilka områden som 

Ebbepark ser som potentiella problem. Detta följs sedan upp av observationer och intervjuer 

för att se hur olika arbetsmoment relaterade till områdena går till samt hur lång tid de tar. 

Denna data ska sedan kunna analyseras genom i de tidigare nämnda kvalitativa studierna för 

att användas för att beskriva de eventuella slöserierna.  

 3.8 Reliabilitet och validitet 

Reliabilitet och validitet behövs för att säkerställa pålitligheten av rapportens resultat. Det 

hjälper även till att bedöma kvaliteten på undersökningar och andra datainsamlingsmetoder. 

För att information ska kunna användas så krävs det att informationen är trovärdig, användbar 

och svarar på de frågor som studien ställer. För att kunna säkerställa dessa krav så är 

reliabilitet och validitet av stor vikt, dock kan information ha en bristande grad av validitet 

samtidigt som informationen har en god grad av reliabilitet. Detta skulle resultera i att 

informationen besvarar frågor men inte de frågor som informationen skulle besvara 

(Ejvegård, 2009). En tolkning som då kan göras är att det är av stor vikt att ha en 

kombination av god validitet och reliabilitet. 
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3.8.1 Validitet 

Enligt Säfsten & Gustavsson (2019) så är validitet ett mått för hur giltig informationen är som 

samlas in. Giltigheten syftar på att informationen besvarar det som är syftet att besvara 

samtidigt som det är av stor vikt i vilket sammanhang resultatet är giltigt. Yin (2011) 

beskriver att validitet är av stor vikt när data samlas in och tolkas då det finns krav på att den 

insamlade data ska kunna kopplas till verkligheten.  

3.8.2 Reliabilitet 

Reliabilitet syftar enligt Säfsten & Gustavsson (2019) på tillförlitligheten hos den information 

som tas fram. Detta syftar på att informationen som insamlas alltid får samma resultat, det 

som kan påverka reliabilitet kan vara t.ex. mätinstrument och måttenheter. Ejvegård (2018) 

poängterar att måttenheten bör vara samma under alla mätningar. Detta skulle t.ex. kunna 

vara att när forskaren gör en social mätning genom intervjuer så är det av stor vikt att ta 

Gråås hänsyn till olika faktorer som ålder eller tidigare kunskap i ämnet innan forskaren utför 

sina intervjuer. 

 

3.8.3 Säkerställande av validitet och reliabilitet 

Projektgruppens sätt att säkerställa rapportens validitet och reliabilitet har huvudsakligen 

varit genom repetition och planering. För att säkerställa validiteten så gott som möjligt lades 

därför valet av metoder upp på ett sådant sätt att projektgruppen tar reda på vilka områden 

som anses rimliga att studeras (enkäterna) följt av en faktisk undersökning av sagda områden 

(observationer) följt av en slutlig kontroll för att säkerställa resultatet (intervjuer). 

Reliabiliteten av resultatet däremot visste projektgruppen skulle vara svårare att säkerställa, 

på grund av den korta observationstiden. För att även här säkerställa så gott som möjligt lade 

projektgruppen upp observationerna på ett sådant sätt att inget bara kollades en gång. Varje 

morgon gicks materialet igenom, kontinuerligt under veckan kontrollerades rasterna med 

samma metod varje gång, och slöserierna av arbetstid undersöktes både under kort 

observationstid och lång observationstid, för att se om resultatet såg verklighetstroget ut.  
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4. Resultat från datainsamlingen 

I följande kapitel så kommer resultatet av studien att presenteras. Resultatet kommer att 

beskrivas genom olika grupper av resursslöserier. 

 

I den första delen användes enkäter, respondenten fick välja ett nummer mellan ett (1) och 

fyra (4), där ett (1) innebar att de inte höll med alls, och fyra (4) innebar att de höll med helt. 

Det gick även att välja “Vet ej / Irrelevant”. Resultatet av enkäten blev att 19 av 23 

påståenden senare kom att analyseras via observationer och intervjuer. Projektgruppen tog 

även beslutet att behandla samtliga påstående angående ombyggnationer via intervjuer, på 

grund av mycket varierande svar på enkäten.  

4.1 Byggarbetares arbetstid 

Resultatet på de frågor angående byggarbetares arbetstid var generellt centrerade runt 2: or 

och 3: or förutom på Fråga 2, där projektgruppen såg mer spridda svar. Alla delar kom att 

undersökas vidare, varav några via intervjuer och några via observationer. Svaren på det 

första området illustreras i figur 9-13. 

 

 

 
 

Figur 9, Fråga 1: Byggarbetares arbetstid 

 

 

 

 

 

 

Resultatet av Fråga 1 påvisade att en majoritet ansåg att ombyggnationer var ett slöseri av 

byggarbetarnas arbetstid. Därav kom denna fråga att studeras vidare. 
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Figur 10, Fråga 2: Byggarbetares arbetstid 

 

Fråga 2 resulterade i ett mer spritt resultat där en majoritet ansåg att bristen på förberedande 

arbetsmoment var ett slöseri. Därav kom denna fråga att studeras vidare. 

 
Figur 11, Fråga 3: Byggarbetares arbetstid 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fråga 3 påvisade att majoritet ansåg att väntan på arbetsmoment är en källa till slöseri. Därav 

kom denna fråga att vidare studeras. 
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Figur 12, Fråga 4: Byggarbetares arbetstid 

 

Under Fråga 4 påvisades återigen ett relativt spritt resultat. På denna fråga sågs att en 

majoritet anser att kommunikation sker på ett effektivt sätt, även om så var fallet kom denna 

fråga att behandlas vidare då en viss del av respondenterna ändå ansåg att möten skedde 

ineffektivt (se Kapitel 4.5), en minoritet ansåg även att detta var ett problem och därav kom 

frågan att studeras vidare. 

 
Figur 13, Fråga 5: Byggarbetares arbetstid 

 

På Fråga 5, den sista frågan om byggarbetares arbetstid, så svarade respondenterna till stor 

del att detta inte var ett problem, dock ansåg en av respondenterna att detta verkligen var ett 

problem, därav valde projektgruppen att vidare behandla denna fråga. 

 

Under observationerna så kunde inte några ombyggnationer noteras. Med ombyggnationer 

syftas till något som blivit fel i byggnationen vilket senare behövdes korrigeras, och därav 

kunde inte direkt data samlas in kring ämnet. Under intervjuerna så framkom att det skedde 
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minimalt av ombyggnationer, och om dessa skedde så var det i en mycket liten skala. 

Leveransplanerare berättade att mindre skador på gipsskivor som monterades var relativt 

vanligt, men att processen att byta dessa gick snabbt. Logistikansvarig beskriver under 

intervjun att om större ombyggnationer skett så var det ofta ändringar i ritningar som var den 

främsta orsaken, dock hade detta skett till ett minimum under byggnationen av Ebbepark. 

 

En viss grad av förberedande arbetsmoment kunde observeras. Dessa bestod i hög grad av att 

material och verktyg hämtades, och planering i form av att arbetsledare beskrev för 

byggarbetarna hur arbetet skulle gå till. Förberedande arbetsmoment motsvarade cirka 10% 

av den totala observerade arbetstiden. Under observationerna så kunde en viss grad av icke-

värdeökande aktiviteter observeras, dessa bestod till stor del av att personer tog pauser i 

arbetet för att kolla sin telefon, röka eller prata med andra medarbetare. Den icke-

värdeökande delen av observationerna motsvarade 13% av den totala observerade 

arbetstiden. Siffrorna ansågs rimliga av både Logistikansvarig och Leveransplanerare, 

Leveransplanerare beskrev vidare att vissa av personerna som observerades stå still under 

vissa arbetsmoment kan ha varit där som en säkerhetsåtgärd vid tunga lyft vilket är ett måste 

av säkerhetsskäl. 

 

Kommunikation var en svår aspekt att undersöka. Detta då projektgruppen inte kunde närvara 

vid en majoritet av mötena. Dock deltog projektgruppen vid två möten, vilka utfördes mycket 

tidseffektivt i förhållande till den information som delgavs på mötet. Syftet med de möten 

som observerades var att beskriva för logistikarbetare hur de skulle föra in material i 

huskroppen för förvaring, samt när transporter skulle anlända. Under mötets gång så gavs 

samtliga deltagare ett häfte där positionering av material visades. Under observationerna så 

kom projektgruppen i kontakt med en av arbetsledarna som beskrev att personen upplevt ett 

visst problem med de byggarbetare som var icke-svensktalande. Problem inkluderade att 

dessa byggarbetare inte meddelade arbetsledaren när material började ta slut. Detta 

resulterade i vissa stopptider då byggarbetarna inte hade möjlighet att fortsätta arbetet på 

grund av materialbrist. Under intervjuerna så bekräftade både Logistikansvarig och 

Leveransplanerare att en viss språkbarriär existerade på Ebbepark. Logistikansvarig sade 

även att det problemet fanns i synnerhet på byggnaden K01, där observationerna utfördes, då 

det fanns en större mängd icke-svensktalande just där. Vidare spekulerade Logistikansvarig 

kring att en stor bidragande faktor till den bristande kommunikationen var att det fanns en 

aning för hög grad av tillit, och en för liten grad rutin. Detta resulterade i att byggarbetarna 

förväntade sig att arbetsledaren skulle ha koll på när deras material började ta slut, medan 

arbetsledaren förväntade sig att byggarbetarna skulle berätta i god tid innan materialet tog 

slut. Logistikansvarig trodde inte att fler möten mellan byggarbetare och arbetsledare var 

lösningen, utan att en mer etablerad rutin var det som behövdes. Leveransplanerare beskrev 

även att rutin var problemet, men trodde mer att det var faktumet att byggarbetarna precis 

kommit tillbaka från semester som var roten till problemet, och därav trodde 

Leveransplanerare att detta problem skulle komma att förbättras. Leveransplanerare trodde 

även att detta inte gällde för allt material, utan att det i första hand var kompletterande 

material såsom skruv och spik som var problemet.  
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Under observationerna så kunde ingen begränsad förflyttning noteras. Byggarbetarna hade en 

sträcka på cirka två och en halv minuter till såväl rastplats som platskontor. Efter intervjuer 

uppfattades inte något problem med förflyttningen. 

4.2 Byggarbetsledares arbetstid 

Det resultat som framkom i denna del av enkäten bestod till stor del av 1: or och 2: or. Detta 

resultat ledde till att endast en av tre frågor kom att vidare studeras. Ytterligare en faktor som 

framkom var att en av respondenterna kommenterade att det var en av arbetsuppgifterna att 

kontrollera underentreprenörers arbete. Svaren på det andra området illustreras i Figur 14-16. 

 

 

 
Figur 14, Fråga 1: Byggarbetsledares arbetstid 

 

Fråga 1 fick svar som visade på att det kunde finnas slöserier angående förflyttningarna av 

arbetsledare, frågan valdes därför att studeras vidare. 
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Figur 15, Fråga 2: Byggarbetsledares arbetstid  

 

Svaren på Fråga 2 påvisade att Ebbepark inte ansåg att onödiga kontroller av arbetet skedde, 

och frågan undersöktes därför inte vidare. 

Figur 16, Fråga 3: Byggarbetsledares arbetstid 

 

Precis som Fråga 2 påvisade svaren på Fråga 3 att det inte fanns något slöseri angående 

onödiga kontroller av arbete, och frågan valdes därmed inte att undersökas vidare. 

 

Efter att ha observerat förflyttningen så kunde ingen begränsad framkomlighet upptäckas, 

vilket bekräftades av både Logistikansvarig och Leveransplanerare under intervjuer. 

4.3 Maskiner  

Svaret på de frågor som relaterar till maskiner gav starka indikationer på att det inte fanns 

maskinbrist på arbetsplatsen, men lite osäkerhet angående om det fanns för många. Det gav 

även inblick i att det inte var ett område som respondenterna var så involverade i, då 50% 

svarade “Vet ej / Irrelevant” på hälften av frågorna. Det enda som inte kom att tas upp 

angående maskiner är Kommunikationen mellan maskinförare och markarbetare. Svaren på 

det tredje området illustreras i Figur 17-22. 
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Figur 17, Fråga 1: Maskiner 

 

Samtliga mottagna svar på enkäten påvisade att respondenterna inte höll med om att det fanns 

brist på maskiner. 

 
Figur 18, Fråga 2: Maskiner 

 

Angående överskott av maskiner, blev svaren på enkäten lite mer skilda, där en respondent 

valde svarsalternativ 3. Därav valde projektgruppen att undersöka om mängden maskiner på 

arbetsplatsen ansågs korrekt. 



Rapport  2020-12-09 

 

36 

 

 
Figur 19, Fråga 3: Maskiner 

 

Svaren på Fråga 3 visade att det fanns blandade åsikter angående om maskinerna används till 

en tillfredsställande grad På grund av det spridda svaret, samt att 25% av svaren var på 

svarsalternativ 3 eller högre, valdes detta område att studera vidare. 

 
Figur 20, Fråga 4: Maskiner 

 

Fråga 4 fick ett starkt svar som pekade på att detta problem antingen var dåligt formulerat av 

projektgruppen, eller att det inte ansågs vara ett problem alls på Ebbepark, och därför valdes 

detta att inte undersökas vidare. 
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Figur 21, Fråga 5: Maskiner 

 

Även på Fråga 5 kunde projektgruppen se att 50% av respondenterna inte visste om 

förberedandet av maskiner skedde effektivt. Detta blandat med att det fanns ett par svar på 

svarsalternativ 2, gjorde att projektgruppen valde att studera frågan vidare. 

 
Figur 22, Fråga 6: Maskiner 

 

Som tidigare var 50% av svaren “Vet ej / Irrelevant”, och av samma anledning som Fråga 5, 

valdes Fråga 6 därför att vidare studeras. 

 

När maskiner skulle observeras så fokuserades det på tre maskiner som aktivt användes på 

K01. Dessa var en hjullastare, en kranbil och en lift. Dessa användes till den punkt att de i 

princip inte stod stilla. En stor anledning till detta var att hjullastaren och kranbilen delades 

mellan de olika projekten inom Ebbepark. Logistikansvarig och Leveransplanerare var 

överens om att maskiner kunde vara en flaskhals på byggarbetsplatsen. Logistikansvarig 

beskriver att samtliga maskiner på K01 hade en hög utnyttjandegrad, vilket uttrycktes vara 
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både positivt och negativt då de aldrig fick stå stilla. Logistikansvarig beskriver även att 

problemet angående flaskhalsen skulle kunna lösas genom mer utarbetad kommunikation 

mellan de olika projekten. Detta skulle kunna resultera i att maskiner som står still på andra 

projekt kan lånas ut till andra, vilket i sin tur skulle kunna resultera i att färre extramaskiner 

hyrdes in. Leveransplanerare uttryckte att detta diskuterades en hel del på byggarbetsplatsen, 

men att denne själv aldrig hade upplevt någon stopptid på grund av bristen på maskiner.  

 

Ett exempel på när maskiner blev en flaskhals var när materialmottagningen observerades. 

Vid båda tillfällena så uttryckte både Leveransplanerare och logistikarbetarna att hjullastaren 

som skulle lasta av materialet ofta var sen till avlastningsplatsen. Detta resulterade i att vid 

båda observationstillfällena så stod två till tre lastbilar och väntade på att bli avlastade. Första 

dagen fick lastbilen som anlände först vänta 24 minuter innan den blev avlastad och den 

andra fick vänta 16 minuter. Den tredje anlände i slutet av avlastningen av lastbil nummer två 

och behövde inte vänta. Under andra dagen anlände samtliga lastbilar vid 16:05 och 

hjullastaren anlände vid 16:15 vilket resulterade i långa väntetider för samtliga lastbilar då 

ingen kunde lämna förrän samtliga lastbilar lastats av. Under intervjuerna så diskuterades 

detta problem med båda intervjupersonerna. Leveransplanerare var av meningen att 

hjullastaren skulle vara på plats 10-15 minuter innan leveranserna ankommer, men att detta 

inte alltid hade funkat och att detta hade tagits upp med truckföraren. Logistikansvarig var 

dock av en annan mening och sa att hjullastaren användes i byggnadsarbetet fram till 16:00. 

Vid 16:00 blev det tyngre trafik på arbetsplatsen, vilket var en blandning av att arbetare 

skulle gå hem och att maskiner skulle ställas rätt. Detta, i kombination med att vissa 

arbetsmoment inte kunde avslutas direkt, ledde till att hjullastaren väldigt enkelt kunde bli 

försenad. Logistikansvarig menade att problemet i detta fall var att transporter som anlände 

tidigare än 16:15 ofta godkändes ändå, vilket var källan till problemet. 

4.4 Material  

Kategorin material gav ett övervägande svarsfrekvens på 1: or och 2: or som än en gång 

pekade mot ett mindre problem, dock fanns det fortfarande en minoritet som gav ett annat 

svar. Alla frågor angående slöserier av material kom att vidare undersökas, både via 

intervjuer och observationer. Svaren på det fjärde området illustreras i Figur 23-26. 
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Figur 23, Fråga 1: Material 

 

Med 50% av respondenterna som svarade 1 och 50% som svarade 2, kunde projektgruppen se 

att Ebbepark inte ansåg mängden slängt material vara ett stort problem, men av intresse och 

för att kontrollera svaren valde projektgruppen att fortsätta studera frågan. 

 
Figur 24, Fråga 2: Material 

 

Svaren på Fråga 2 påvisade att det kunde finnas ett problem med mängden leveransskadat 

material, vilket var varför projektgruppen valde att fortsätta studera frågan. 
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Figur 25, Fråga 3: Material 

 

Med 50% av respondenterna som valde 3 kunde projektgruppen se att Ebbepark ansåg detta 

vara ett problem, och därav fortsatte frågan studeras. 
 

 
Figur 26, Fråga 4: Material 

 

Även här var alla svar förutom ett på 1 eller 2, och med samma anledning som Fråga 1, 

valdes Fråga 4 att ytterligare studeras. 

 

Under observationerna av materialet så kunde en stor mängd oanvänt material noteras. 

Materialet som observerades var: OSB (Oriented strand board), gips, ljudreglar av stål, 

fönster, ventilation (lufttrummor och rör), färg, isolering, vattenavstötande, VVS och 

dörrmekanik (detta registrerades som “dörr” i Tabell 2). Materialet räknades i kollin som 

befann sig i huskroppen eller i direkt anknytning till byggnaden. Materialet kan ses i Tabell 2 

nedan, under intervjuerna så uttryckte både Logistikansvarig och Leveransplanerare att det 

var alldeles för mycket material förvarat i K01. Båda gav som anledning till detta att 
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byggarbetarna hade kommit tillbaka från semester två veckor tidigare vilket ledde till stora 

beställningar för att kunna få en stark start. Logistikansvarig beskrev vidare att det var 

Bygglogistik AB:s uppgift att kontrollera mängden material som kom in på 

byggarbetsplatsen. Anledningen till detta var att inte för mycket material skulle förvaras på 

arbetsplatsen då det alltid fanns en hög risk för skador på materialet. Detta problem blev dock 

svårlöst då Bygglogistik AB inte hade mandat att prata med leverantörer om att neka vissa 

ordrar, eftersom att om vissa ordrar blev blockerade så kunde det resultera i stopptider, vilket 

kostade mer än att för mycket material fanns på byggarbetsplatsen. Bygglogistik AB hade 

dock mandat att neka inkommande ordrar om det visade sig inte finnas utrymme för 

materialet. Detta kontrollerades i god tid innan materialet kom in och extra noga dagen innan 

materialet skulle anlända så det säkerställdes att det fick plats och inte stod i vägen för 

byggarbetarna under dagen. Leveransplanerare beskrev vidare att det till stor del var 

kommunikation och förståelse som var problemet. Här gjorde Leveransplanerare en 

jämförelse med en tidigare arbetsplats, Universitetssjukhuset. Här fanns en djupare rotad 

insikt i bygglogistikens värde på byggarbetsplatsen, vilket ledde till att det fanns god 

kommunikation då byggarbetarna förstod att detta endast skulle leda till enklare och 

smidigare arbete. På Ebbepark hade inte byggarbetarna samma förståelse för bygglogistikens 

värde, vilket skulle kunna vara roten till att vissa problem uppstod vid beställningar av 

material. Logistikansvarig fortsatte med att säga att det inte fördes mycket kommunikation 

om risken för skador på lagrat material, vilket denne menade skulle kunna vara en bra idé i 

framtiden. Logistikansvarig skulle även gärna se en vidare studie på leveransskadat material, 

då denne ansåg att detta skulle kunna vara av stor betydelse. 

 
       Tabell 2, Material i K01. 

Tisdag 
OSB  Gips 

Ljudreglar 

av stål Fönster Ventilation Färg Isolering Vattenavstötande VVS Dörr  

Våning 

9     8  44,5  5 10  

Våning 

10     9 0,5 4 1    

Våning 

11 9 18 4,5 12 5 1,5 2,5     

Våning 

12 4 1,5 3 2 12       

Våning 

13 1 4 4 10 13       

Våning 

14 2 10 1 7 3,5 3 7     

 16 33,5 12,5 31 50,5 5 58 1 5 10  

            

Onsdag 
OSB  Gips 

Ljudreglar 

av stål Fönster Ventilation Färg Isolering Vattenavstötande VVS Dörr  

Våning 

9     9  44,5  5 9  

Våning 

10     7  2 1    

Våning 

11 10 18 5,5 12 4  2,5     
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Våning 

12 3 2 3 10 8 2,5      

Våning 

13 1 2 2 12 17  0,5     

Våning 

14 1 8 1 7 6  7     

 15 30 11,5 41 51 2,5 56,5 1 5 9  

            

Torsdag 
OSB  Gips 

Ljudreglar 

av stål Fönster Ventilation Färg Isolering Vattenavstötande VVS Dörr Armering 

Våning 

9     6  43,5  4 7 2 

Våning 

10     7  8 1  1  

Våning 

11 8 17,5 4,5 12 3,5 1 2,5     

Våning 

12 3 1,5 2 10 7 3      

Våning 

13 5,5  2 12 14,5       

Våning 

14 3,5 7 1 5 8  10     

 20 26 9,5 39 46 4 64 1 4 8 2 

            

Fredag 
OSB  Gips 

Ljudreglar 

av stål Fönster Ventilation Färg Isolering Vattenavstötande VVS Dörr Armering 

Våning 

9   1  6  43,5  3 9  

Våning 

10     7  6,5 1    

Våning 

11 8 17,5 4,5 12 3 0,5 2,5     

Våning 

12 1 1 2 12 4 3 1     

Våning 

13 1 1 2 12 15,5  0,5     

Våning 

14 3,5 3 2 2 10,5  10  12   

 13,5 22,5 11,5 38 46 3,5 64 1 15 9 0 

 

Nästa område som studerades var mängden svinn som kunde identifieras på K01. Under 

observationerna så kunde projektgruppen identifiera majoriteten av materialet som svinnades 

genom att räkna antalet tunnor som slängdes. Dessa tunnor innehöll cirka 600 liter per styck. 

Det svinnade materialet som kunde identifieras var: 16 tunnor isolering, sju tunnor metall (till 

stor del ljudreglar), sex tunnor med gips, fem tunnor OSB, fyra stycken fönster och två tunnor 

vattenavstötande material. Under observationerna så kunde även en stor mängd material, 

främst isolering, noteras på våning 9. På våning 9 (källarplan) stod en del av materialet i cirka 

fem centimeter vatten. När det svinnade materialet diskuterades under intervjuerna så 

uttryckte Logistikansvarig att mängden svinnat material var rimligt och stämde överens med 

de siffror som Logistikansvarig hade. Leveransplanerare tyckte att det lät som en stor mängd 

och att det lät negativt. Denne menade även att det borde gå att minska mängden genom att 

kontrollera justeringen av material. Leveransplanerare uttryckte att detta var beklagligt, men 

dessvärre nödvändigt på grund av den stora mängden material. 
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4.5 Övriga frågor 

Den sista kategorin resulterade i ett spritt resultat. I denna del kom samtliga påståenden att 

studeras förutom Fråga 3. Resultatmässigt fick Fråga 2 och Fråga 3 samma utfall, dock på 

grund av att både Fråga 1 och Fråga 2 handlar om möten, och att Fråga 1 hade ett mer 

medhållande resultat, så kom även Fråga 2 att undersökas. Svaren på det femte området 

illustreras i Figur 27-31. 

 

 

 
Figur 27, Fråga 1: Övriga frågor 

 

Med väldigt spridda svar på första frågan, kunde projektgruppen fastställa med säkerhet att 

frågan var relevant att fortsätta studera, för att se hur allvarligt problemet var. 

 
Figur 28, Fråga 2: Övriga frågor 
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På fråga 2 valde 50% svarsalternativ 1 och 50% svarsalternativ 2, dock på grund av att Fråga 

1 också handlade om möten och hade ett mer spritt svar, valdes denna fråga att fortsätta 

undersökas. 

 
Figur 29, Fråga 3: Övriga frågor 

 

Med ett likadant svar på Fråga 3, kunde projektgruppen tydligare se att lokalerna inte ansågs 

vara ett problem för Ebbepark, och därför valdes frågan att inte undersökas vidare. 

 
Figur 30, Fråga 4: Övriga frågor 

 

Här kunde projektgruppen se ett tydligt exempel på något som en avgränsad del av Ebbepark 

ansåg vara ett problem. På grund av att endast ett svar inte höll med, valde projektgruppen att 

fortsätta undersöka denna fråga. 
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Figur 31, Fråga 5: Övriga frågor 

 

Med ett mindre spritt svar på Fråga 5, kunde projektgruppen se att ineffektiva raster skulle 

kunna vara ett problem, men att det inte var något som märktes tydligt. På grund av att 25% 

av respondenterna valde svarsalternativ 3, så valdes frågan att studeras vidare. 

 

Data angående transporterna samlades huvudsakligen in genom att sitta vid 

materialmottagningen på tisdagen och torsdagen. Mindre transporter som ankom till ett annat 

område kontinuerligt under veckan dokumenterades också. Under observationerna kunde 

inga större skador noteras på materialet, dock hade två kollin som anlänt lätt skadade 

emballage och tre rör blev levererade utan emballage vilket resulterade i att de blev lätt 

skrapade under avlastningen. Vidare undersöktes även fyllnadsgrad på de transporter som 

kom, fyllnadsgraden var i snitt 59% vilket kan ses i Tabell 3. När Logistikansvarig 

tillfrågades om fyllnadsgraden så uttryckte denne att de jobbade mot på JIT-principen på 

Ebbepark vilket resulterade i att vissa fyllnadsgrader blir lägre.  

 
Tabell 3, Fyllnadsgrader. 

Fyllnadsgrad Material 

50% Isolering 

40% Glas 

75% Rör, Vent, Stål 

95% Isolering, gips, ljudregel 

20% VVS 

30% VVS 

20% Armering 

90% Isolering, gips, ljudregel 

50% - 

60% Gips, ljudregel 

50% Ventilation 

40% Golvplattor 
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45% Isolering 

100% Ljudregel 

50% Grus 

80% Grus/Singel 

100% Fönster 

 

 

Nästa område som observerades var raster. Projektgruppen fokuserade på frukost och lunch 

vilka båda var 30 minuter långa. Varje dag analyserades en-två personer när de påbörjade 

rasten tills dess att de återvänt. Sammanlagt gjordes 11 observationer av raster där 

byggarbetarna i snitt tog cirka nio minuter extra rast. Detta illustreras i Tabell 4. Resultatet 

ansågs generellt vara mindre bra då personer var sena från raster, men både Logistikansvarig 

och Leveransplanerare var positivt inställda då de varit av uppfattningen att byggarbetarna 

tog betydligt längre raster än som visade sig vara fallet. 

  
Tabell 4, Raster 

Raster sker 

ineffektivt 

Tid utöver 

schemalag

d rast Orsak Kommentar 

Frukost +8  09:12-09:40 

Lunch +1  11:58-12:29 

Frukost +12  08:56-09:38 

Lunch +3  12:55-13:33 

Frukost +17  08:43-09:30 

Lunch +15  12:04-12:49 

Frukost 

G1:+3 

G2:+28  Grupp 1: 08:23 - 08:56 Grupp 2: 08:36 - 09:34 

Lunch 

G1: +2 

G2:+3  Grupp 1: 12:28 - 13:00 Grupp 2: 13:00 - 13:33 

Frukost 

G1: -5 

G2: +12   Grupp 1: 08:33 - 08:58 Grupp 2: 08:51 - 09:33 
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5. Diskussion 

I detta kapitel kommer resultatet av studien att analyseras och diskuteras. 

5.1 Vilka slöserier inom resursanvändning finns och vad har de 

för påverkan på Ebbepark? 

På Ebbepark fanns en sån kallad “Checkpoint” som var ett slags on-site logistikkontor där de 

höll koll på de olika ingångsgrindar som fanns på byggarbetsplatsen. Det var även hit en stor 

del av leveranserna, om inte alla, körde för att antingen lasta av eller få instruktioner om vart 

de skulle åka. Detta påminner lite om hur Janné & Fredriksson (2019) beskriver ett BLC, 

men skulle kunna utvecklas och utnyttjas djupare. Ett exempel är att man skulle kunna 

dirigera alla leveranser till att lastas av vid checkpointen, och sedan köra materialet vidare 

därifrån. Dock kan detta leda till en ökad trafik på byggarbetsplatsen då det behöver köras 

truckar kontinuerligt fram och tillbaka, istället för att en lastbil kör fram och tillbaka en gång. 

Ytterligare ett problem som skulle kunna uppstå när vissa sorters material levereras, 

exempelvis väggar eller stora delar av husgrunden, eftersom dessa kan behöva flyttas med 

hjälp av större, fasta kranar, och kan vara svårt att hantera med bara en hjullastare. 

 

Det var vid den tidigare nämnde checkpointen som Ebbeparks inbärning skedde. Detta 

fungerade på ett sådant sätt att en person som var utvald arbetsledare för kvällen kom dit och 

fick information. Senare kom ett antal logistikarbete som tillsammans med arbetsledaren och 

de logistikansvariga gick igenom vilka leveranser som skulle komma under kvällen samt vart 

de skulle placeras. Här fick logistikarbetarna lite papper som kunde ses som en 

leveranskalender. Pappret detaljerade när material skulle komma, och vad de skulle innehålla. 

Det fanns även en karta på varje bygge, information om var allt skulle stå etc. Inbärningen 

började runt 16:00, vilket var då de första, och ibland de flesta, leveranser ankom till 

checkpointen. Dessa lastades sedan av och kördes till rätt byggnad med hjälp av en truck, 

efter att de stod vid rätt byggnad hjälptes logistikarbetarna att bära in allt till rätt plats inne på 

bygget. Efter projektgruppens observationer ansågs inte inbärningarna kunna göras på ett 

mycket bättre sätt, då deras leveranskalender var väldigt tydlig och logistikarbetarna visste 

vad och hur de skulle göra. Dock påverkades inbärning negativt på grund av andra delar av 

byggarbetsplatsen. Exempelvis att trucken inte var där när leveranserna kom, eller att det ofta 

kunde vara svårt för logistikarbetarna att genomföra inbärningen då det kunde vara dålig 

framkomlighet. Detta orsakades ofta av att byggarbetare flyttade på materialet och verktyg, 

vilka sedan lämnades på ett sådant sätt att det blockerade logistikarbetarna. Det 

senarenämnda var ett tydligt exempel på Johansson & Rings rapport från 2007 där de tar upp 

problematiken om just hur material kan orsaka framkomlighetsproblem. Det är väldigt svårt 

att förbättra detta då som tidigare nämnt användes trucken enligt Logistikansvarig fram till 

16:00 på byggarbetsplatsen, och att använda en tredjepart för att sköta inbärningen är just för 

att byggarbetare inte ska behöva bry sig om den delen utan ska lägga sin tid på 

färdigställandet av byggnaden. 
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När resultatet angående byggarbetarnas arbetstid jämförs med Josephson & Saukkoriipi 

(2005) rapport så kan en betydlig förbättring ses. I sagdas rapport var 45% av tiden 

förberedande arbetsmoment medan denna rapport noterar endast 10%. Detta resulterar i en 

skillnad på 35 procentenheter gällande arbetstiden. Vid rent slöseri så fick Josephson & 

Saukkoriipi (2005) ett resultat på 33%, medan projektgruppen fick ett resultat på 13%. Detta 

resulterar i en skillnad på 20 procentenheter. En anledning till denna stora förbättring i 

arbetstid är den logistiklösning som vid tidpunkten för denna undersökning existerade på 

Ebbepark. Logistiklösningen resulterade i att byggarbetarna inte behöver hantera material i 

form av leveranser samtidigt som leveranserna i sig inte är i vägen för byggarbetet. I 

Josephson & Saukkoriipi (2005) rapport beskrivs att 14 % av arbetstiden spenderas med 

materialhantering, då Bygglogistik idag använder sig av JIT så kan även denna siffra bli ännu 

högre då denna teori ofta leder till fler transporter. Nästa del var förflyttningen på 

arbetsplatsen. Under studien så kunde en mycket liten grad av begränsad förflyttning märkas, 

denna förflyttning rörde sig om sekunder vilket projektgruppen ansåg vara försumbar. 

 

Två av tre frågor angående byggarbetsledares arbetstids togs bort, och den fråga som 

kvarstod var byggarbetsledarnas förflyttning. Efter att ha observerat och intervjuat personer 

på Ebbepark så framkom inga problem inom just förflyttning. Detta är med största 

sannolikhet resultatet av att en mycket begränsad mängd material fanns utanför 

huskropparna. Detta resulterade i att det fanns god framkomlighet för såväl maskiner som 

arbetare. Vidare var även platskontoret placerat mycket nära K01 som gjorde att 

byggarbetsledarna lätt kunde ta sig mellan sitt kontor och byggarbetsplatsen. 

 

När projektgruppen undersökte maskiner så observerades en hjullastare, en lift och en 

kranbil. Dessa användes mycket frekvent och stod endast stilla vid raster eller när 

byggarbetarna gick hem. Hjullastaren och liften observerades under hela veckan medan 

kranbilen observerades mellan måndag till onsdag. Detta var för projektgruppen oförutsett, 

eftersom att när enkäterna skickades ut så uttryckte respondenterna att det fanns ett potentiellt 

överskott av maskiner på arbetsplatsen. Även om det framkom under observationer och 

intervjuer att de maskiner som fanns användes till en mycket tillfredsställande grad. Detta var 

en stor förbättring jämfört med Josephson & Saukkoriipi (2005) rapport där maskinerna 

endast användes under 28,8% av arbetsdagen. Under intervjuerna så uttryckte dock 

Logistikansvarig att ett problem som kunde uppstå på Ebbepark var att när byggarbetare och 

entreprenörer kände ett behov av en maskin så beställdes dessa relativt omgående. Detta 

resulterade i ett slöseri av pengar då det i vissa fall kunde finnas en maskin på en annan del 

av bygget som vid tidpunkten inte användes och som skulle kunna lånas ut. Ett problem som 

observerades var att hjullastaren vid samtliga tillfällen under observationerna var till synes 

försenad. Detta problem visade sig dock inte vara ett problem då Logistikansvarig beskrev 

under sin intervju att hjullastaren som inte hade möjlighet att komma tidigare än den utsatta 

tiden. Problemet ligger däremot i planeringen inför leveranserna där Logistikansvarig 

uttryckte det som att man i nuläget lite för snabbt accepterar ordrar som anländer tidigare än 

deras utsatta tid, vilket leder till att hjullastaren framstår vara sen. 
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Under observationerna kunde projektgruppen se att det stod en stor mängd material på plats i 

K01, även på de områden där byggarbetarna för tillfället inte utförde arbete. Majoriteten av 

materialet på K01 stod dock på områden där arbete för tillfället pågick, eller på den 

uppställningsplats som fanns utanför K01. För det mesta så användes mer material under 

veckan än vad som levererades, det fanns dock fortfarande en väldigt stor mängd av material 

i slutet av veckan. Exempelvis skulle den mängd gips som fanns på K01 beräknas vara slut på 

fem veckor, vilket är en ganska lång tid och motsäger resultaten från intervjuerna där man 

tycktes vilja undvika att ha materialet på plats för länge då det finns en relativt stor risk att 

materialet blir skadat inom byggbranschen. Dock kan detta exempel vara missledande 

eftersom det förutsätter att dessa 5 veckor har samma användning och leveransgrad av gips 

som under den observerade veckan.  

 

Lagerföring av material på en byggarbetsplats leder till ett par olika sorters kostnader. För det 

första uppstår det som tidigare nämnt problem med att material lätt skadas, vilket i sin tur 

leder då till ökade mängder svinnat material. Två exempel på detta kunde ses under 

observationstiden vilket var de fönster som förstördes av cement, samt de pallar med 

isolering som stod i vatten på våning 9 som kommer behöva skäras rätt innan man kan 

använda pallarna. Det uppstår även en kostnad i arbetstid, om det lagrade materialet står i 

vägen och blockerar framkomligheten för arbetare. Då det var en stor mängd lagrat material 

på K01 under den observerade tiden anser projektgruppen att det är relevant med en 

undersökning och utvärdering av Ebbeparks användning av JIT-fönster, för att se om man 

verkligen beställer och lagrar på ett effektivt sätt. Dock kan det under normala förhållanden, 

dvs. inte direkt efter semestern, vara ett mindre problem, men projektgruppen anser ändå att 

det kan vara något som är värt att undersöka. 

 

Vid observationerna av leveransskadat material så var det få skador som upptäcktes. De 

skador som upptäcktes var även så minimala att dessa kan ses som obefintlintliga. Av denna 

anledning anser projektgruppen att mängden leveransskadat material är försumbart. 

 

Om man ser på resultattabellen för de observerade fyllnadsgraderna kan man tydligt se att 

många leveranser hade en fyllnadsgrad på 50% eller mindre. Enligt Logistikansvarig var 

detta ett resultat av deras fokus på JIT vilket även skulle förklara varför en del leveranser 

hade med sig ett flertal olika sorters material. Även här skulle en djupare undersökning av hur 

Ebbepark jobbade med JIT-fönster behövas för att utvärdera hur väl dessa följs, samt om man 

genom att justera dessa kan upprätthålla effektiviteten samtidigt som man minskar antalet 

leveranser, eller ökar dess fyllnadsgrader. Den låga fyllnadsgraden kan dock ses som negativt 

ur ett hållbarhetsperspektiv för Ebbepark, då man inte utnyttjar transporterna till fullo kan det 

i längden öka den totala mängden transporter. Ur ett ekologiskt hållbart perspektiv kan detta 

då direkt ses som ett problem genom en ökad mängd utsläpp. Ur ett socialt hållbart perspektiv 

kan den negativa påverkan av en högre mängd transporter däremot vara att lastbilar fyller upp 

trafiken i innerstaden på vägen till och från Ebbepark. Fyllnadsgrader togs inte upp i 

Josephsons & Saukkoriipis (2005) rapport, och det går därför inte att jämföra med något 

tidigare resultat.  
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Överlag kunde inga större slöserier noteras under de observerade rasterna. De flesta raster 

gick endast över med max några minuter, förutom några anomalier som låg upp mot 20+ 

minuter. Då projektgruppen inte följde med byggarbetarna på deras rast utan endast tog tid 

från att de lämnade K01 tills dess att de återkom, är det svårt att säga varför dessa anomalier 

uppstod. Enligt Logistikansvarig och Leveransplanerare bör inte byggarbetarna ha mycket 

mer att göra på huvudkontoret förutom att hålla rast, då K01 har ett lokalt platskontor där 

bland annat arbetsledare sitter. Josephson & Saukkoriipis (2005) studie fann att ca 10% av en 

arbetsdag var s.k. “outnyttjad tid”, vilket avsåg förflyttningen till och från rastbodar samt 

brister i tidhållning. Baserat på de 40h som projektgruppen observerade så var denna siffra nu 

endast ca 4%, men med en längre observationstid är troligtvis denna siffra ännu lägre. 

Anledningen till detta är med största sannolikhet att rastbodarna låg så centrerat på Ebbepark 

att det endast tog ca två minuter att gå dit. Detta upplägg har förmodligen varit planerat sedan 

arbetets APD-plan togs fram, för att göra förflyttningarna så effektiva som möjligt.  

 

5.2 Vilka existerande åtgärder för slöserier rekommenderas för 

Ebbepark? 

En av de största anledningarna till reduceringen av byggarbetares arbetstid var den 

bygglogistiklösning som fanns på Ebbepark. I sin rapport skriver Josephson & Saukkoriipi 

(2005) att den största delen (14% av 25%) av förberedelser eller indirekt värdeökande 

uppgifter under arbetsdagen går ut på materialhantering. Det som projektgruppen dock kunde 

identifiera under observationer och intervjuer var att förståelsen för nyttan, som det externa 

logistikföretaget bidrar till, inte riktigt fanns hos byggarbetarna på Ebbepark. Detta uttrycktes 

av Leveransplanerare under intervjuerna och kunde ses under observationerna genom att vid 

ett flertal tillfällen så kunde material flyttas på vilket i sin tur resulterade i att det blev svårt är 

logistikarbetarna att ta sig fram. Projektgruppens mening är att lösningen på detta problem är 

förståelse, detta skulle kunna uppnås genom att ge byggarbetarna en möjlighet att se vikten 

av att lägga tillbaka material som används.  

 

Ytterligare en anledning till denna förbättring skulle kunna härledas till en utökad förståelse 

för vem som kommer näst i kedjan. En väsentlig del av SCM är just att skapa förståelse för 

att nästkommande kund kan vara din medarbetare som ska ta nästa steg i förädlingsprocessen 

och att tid kan vara en väsentlig fråga. Dock finns det alltid rum för förbättring, ett exempel 

på detta skulle kunna vara problemet med kommunikation mellan arbetsledare och 

byggarbetare som nämns i resultatet. Här var problemet att byggarbetare och 

byggarbetsledare hade en bristande kommunikation om materialmängd, byggarbetsledaren 

förväntade sig att byggarbetarna skulle berätta när materialet började ta slut och 

byggarbetarna räknade med att byggarbetsledare hade koll på hur mycket material som fanns 

kvar. I detta fall så var förståelsen problemet och bör lösas genom att i första hand skapa 

förståelse och i andra hand rutiner som nämns av Logistikansvarig i Resultat-kapitlet. Ett 

effektivt sätt att kunna identifiera detta skulle vara att använda sig av SCOR modellen för att 

kunna utvärdera hur väl SCM-arbetet fungerar på Ebbepark. 
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Anledningen till den goda framkomligheten anser projektgruppen grundade sig i att vid K01 

så fanns ett platskontor som var mycket nära huskroppen. Vidare fanns även rastlokaler 

mindre än två minuters gång från huskroppen. Ytterligare en anledning till den goda 

framkomligheten tros vara att det fanns minimalt med material utanför huskroppen vilket 

resulterade i att både byggarbetare och maskiner lätt kunde ta sig fram. Materialet som 

befann sig i huskroppen var upplagt på ett sådant sätt att tydliga gångar skapats vilket även 

det bidrog till framkomligheten.  

 

När man talar om Lean Construction så är det främst två delar som används, dessa är LPS och 

JIT. Under observationerna så kunde en viss grad av LPS och JIT upptäckas, detta gjordes 

främst genom att när arbetare och arbetsmoment observerades så skapades det sällan “luckor” 

när ett arbetsmoment avslutades, detta skulle kunna påvisa en viss grad av JIT. Vidare så 

noterades det att när en grupp arbetare var klara med ett arbetsmoment så fortsatte dessa med 

ett annat arbetsmoment, vilket kan ses som att arbetarna vet vad som ska göras och vad som 

kommer göras. Nästa steg som kunde observeras var det ovan nämnda problemet där 

byggarbetare trodde att arbetsledaren har koll på mängden material och vice versa. Detta 

skulle kunna påvisa att arbetsledarna har en bild av vad som sedan gjordes. Dessa är centrala 

steg i att skapa god LPS. 

 

De problem som kunde observeras angående maskiner skulle kunna lösas genom SCM-

arbete. Att utveckla ett sätt för byggarbetsledarna att kunna kontakta andra byggarbetsledare, 

även om de arbetar i andra projekt inom Ebbepark, skulle kunna leda till en besparing av 

resurser. Man skulle även kunna argumentera för att genom att arbeta med LPS kunna 

reducera behovet av ytterligare maskiner. Detta skulle göras genom planeringen i fyra steg 

och därigenom näst intill eliminera stora delar av behovet. Den höga utnyttjandegraden av 

maskiner kan ses som mycket positivt ur ett miljöperspektiv. Detta då maskinerna endast 

behöver startas upp en gång per dag och sedan håller igång under arbetsdagen. Dock kan den 

höga utnyttjandegraden ses som mindre positivt ur en social synpunkt. Detta då förarna av 

maskinerna inte får lika hög möjlighet till variation i sitt arbete.  

 

När mängden material diskuterades under intervjun med Logistikansvarig så uttryckte denne 

att en anledning till den stora mängden material på byggarbetsplatsen var att 

logistikavdelningen inte hade mandat att avskriva ordrar. Detta ledde i sin tur till att 

byggarbetsledarna fick stor frihet att beställa material så länge materialet fick plats inom 

huskroppen och inte störde arbetet. Detta är som sagt en anledning till den stora mängden 

material som observerades under studien, dock uppstår det problem om inte arbetsledarna får 

beställa det material som behövs. Om material inte finns på plats kan detta resultera i 

stopptider. För att kunna skapa en välfungerande balans mellan dessa aspekter borde denna 

länk i försörjningskedjan ses över, och potentiellt använda sig av SCOR-modellen för att 

kunna avgöra hur väl SCM fungerar inom dessa processer. 

 

Generellt ansåg inte projektgruppen att mängden svinnat material var av extraordinära 

mängder, då vissa delar kan vara väldigt svåra att påverka. Exempelvis är det svårt att till 
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fullo utnyttja en gipsskiva eller en skiva isolering, då man måste skära dem enligt en mall för 

att de ska passa. Detta leder till att det samlas ihop mycket spillbitar, även fast väldigt mycket 

jobb har utförts. I slutändan var dock det observerade svinnet för mycket, vilket styrks av att 

både Logistikansvarig och Leveransplanerare höll med om att det var en allt för stor mängd. 

Något som är värt att nämna är att Ebbepark hade ett bra källsorteringssystem. Det stod 

skyltar på varje våning som berättade vad som skulle sorteras i olika kärl, vad som fick och 

inte fick blandas samt generella bestämmelser som man behöver veta när man skulle slänga 

material. Dessa tydliga uppdelningar visar på en god ekologisk hållbarhet från Ebbeparks 

sida. Utöver deras källsortering så vägdes även kärlen när de hämtades upp av 

avfallshanteringen, vilket påvisar att Ebbepark planerat för hur de ska hantera det svinnade 

material på ett bra sätt. Ytterligare en aspekt som är värd att nämna är att instruktionerna om 

svinnhanteringen stod på tre språk, vilket i sin tur hjälper att hålla en god social hållbarhet på 

byggarbetsplatsen.
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6. Slutsats och rekommendationer 

Syftet med detta arbete var att göra en analys av projektet Ebbepark för att identifiera och ta 

fram lösningsförslag för olika sorters slöserier inom resursanvändning på byggarbetsplatsen. I 

detta kapitel kommer de slutsatser som tagits fram under studiens gång att presenteras 

tillsammans med de rekommendationer som projektgruppen tagit fram för att ytterligare 

förbättra främst Ebbepark, men till viss grad även byggbranschen i stort.  

 

Efter att ha utfört denna studie om resursslöserier så kan projektgruppen säga att det skett en 

markant förbättring jämfört med den studie som Josephson & Saukkoriipi (2005) utförde. De 

största anledningarna till denna förbättring ligger främst i att Lean Construction och 

bygglogistik har implementerats på den byggarbetsplats som har studerats vilket gjort den 

betydligt mer produktionsinriktad. Implementeringar av Lean-verktyg har främst cirkulerat 

kring JIT och LPS, JIT har bidragit till att mindre material tagits in på byggarbetsplatsen 

vilket resulterat i lägre kostnader i form av svinn. LPS har bidragit med ett effektivt sätt att 

planera och utvärdera arbetet. 

 

Den nuvarande bygglogistiklösningen på Ebbepark har bidragit med många exempel på en 

förbättrad logistik, några av dessa exempel är följande: 

 

● Materialhantering 

Denna del av byggprocessen sköttes vid tiden då denna studie utfördes av logistikarbetare 

från Bygglogistik AB, detta för att minska arbetsbelastningen på byggarbetarna. Detta skedde 

även utanför arbetstiden för sagda byggarbetare vilket gjorde att inbärning skedde ur vägen 

för byggarbetet. 

 

● Transporter 

Ytterligare en del som inkluderades i logistiklösningen på Ebbepark är transporter. Dessa 

planerades och strukturerades av logistikpersonal på plats, vilket ledde till färre antal 

transporter med högre fyllnadsgrad. 

 

● Materiallagring 

Materiallagring inkluderades även den i logistiklösningen. Detta resulterade i att materialet 

inför varje transport fick en designerad plats för att vara så nära personen i behov av 

materialet som möjligt, samtidigt som det inte stod i vägen för byggarbetet. 
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6.1 Vilka slöserier inom resursanvändning finns på Ebbepark? 

Det första slöseriet som kunde identifieras på Ebbepark var angående byggarbetarnas 

arbetstid. Här kunde 13% av arbetstiden identifieras som rent slöseri, vilket är en minskning 

på 20 procentenheter jämfört med Josephson & Saukkoriipis (2005) studie. Projektgruppen 

kunde även identifiera att 10% av arbetstiden var indirekt värdeökande arbete, vilket är en 

minskning på 35 procentenheter. Projektgruppen kunde även se att i snitt så kom 

byggarbetarna tillbaka nio minuter sent från sina raster vilket i sin tur ger en minskning från 

10% till 4%. Nästkommande del var kommunikation som var aningen svårt att kvantifiera i 

rent slöseri. Dock så kunde projektgruppen identifiera ett problem där icke-svensktalande 

byggarbetare hade svårt att informera byggarbetsledare när material började ta slut vilket 

pekar på att det kan finnas ytterligare problem inom kommunikationen. I jämförelse med 

Josephson & Saukkoriipi (2005) påvisar detta att båda rapporterna ser detta som en potentiell 

källa till slöseri. 

 

Ytterligare ett slöseri som kunde identifieras var att transporter bokades på tider då inte 

trucken kunde vara på plats, vilket resulterade i vissa väntetider för transportörerna.  

 

Det huvudsakliga slöseriet kopplat till material var att det fanns en för stor mängd material på 

plats som inte användes, något som ökade risken för skadat material. Det svinnades även en 

stor del material på byggarbetsplatsen, totalt 36 tunnor innehållande olika sorters material. 

Detta visar på att det fortfarande fanns ett problem angående materialanvändningen sedan 

2005, dock möjligtvis i mindre grad. Under observationerna kunde även relativt låga 

fyllnadsgrader observeras hos vissa transporter, vilket inte togs upp i Josephson & 

Saukkoriipis (2005) rapport men som fortfarande bör ses som ett potentiellt 

förbättringsområde.  

 

Med det ovanstående i åtanke går det att se ett samband mellan en minskning av slöserier och 

en förbättrad logistiklösning. Exempelvis har materialhanteringen, som tidigare stod för 14% 

av en byggarbetares arbetstid numera tagits bort, då det istället sker via inbärningen som 

Bygglogistik AB hanterar. 

 

Nedan presenteras en tabell över de slöserier som tagits fram under studien och skillnaden 

mellan hur dessa beskrevs 2005 och 2020.  

 
Tabell 5, skillnad mellan 2005 och 2020. 

 2005 2020 

Direkt slöseri av arbetstid 33% 13% 

Förberedande arbetsmoment 45% 10% 

Raster 10% 6% 

Kommunikation Ett problem fanns angående Ett problem fanns angående 
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kommunikation mellan 

markpersonal och 

kranpersonal. 

vem som skulle meddela att 

material börjar ta slut. 

Transporter Slöseriet bestod i att 

transporter kördes tomma. 

Slöseriet bestod i låga 

fyllnadsgrader. 

Lagring av material Ett problem med mycket 

materialspill och stora nivåer 

material på plats. 

Ett problem med mycket 

materialspill och stora nivåer 

material på plats. 

 

6.2 Hur påverkas Ebbepark i nuläget av slöserierna?  

Under observationerna så kunde 13% av tiden uppfattas som rent slöseri. Projektgruppen 

kunde även se att byggarbetarna var i snitt nio minuter sena när de återkom från sina raster. 

Den tid som byggarbetarna spenderade på att t.ex. prata om vad som hände i helgen eller titta 

i sina telefoner skulle kunna spenderas på att addera värde till slutprodukten.  

I frågan om bristande kommunikation mellan de icke-svensktalande byggarbetarna och 

byggarbetsledare så påverkades Ebbepark genom potentiella stopptider. Dessa stopptider kan 

i sin tur leda till förlängd deadline. Detta ledde i sin tur leder till förseningar längre fram i 

byggprocessen. Dessa faktorer resulterade i extra kostnader för kunden. 

 

Den stora mängd material som stod på plats ledde bland annat till att fyra fönster tog skada av 

cement och var tvungna att slängas, vilket sedermera ledde till en förlust på runt 50 000 kr. 

Materialet på plats påverkade även logistikarbetarna som skötte inbärningen, då dessa var 

tvungna att utföra extra arbete eftersom framkomligheten försämrades, vilket i sin tur kan 

leda till att de måste ta ut övertidstimmar. Mängden svinnat material på arbetsplatsen kan i 

slutändan ha lett till ökade material- och avfallshanteringskostnader. Detta kan i sin tur ha 

påverkat Ebbeparks ekologiska hållbarhet negativt. 

 

Den bristande planeringen kring transporter och avlastning fick inte en direkt inverkan på 

Ebbepark. Dock är det värt att nämna att det kan ha haft en kringpersonal indirekt påverkan 

på Ebbepark då det ledde till att leverantörerna fick vänta på att bli avlastade. Detta fick en 

indirekt effekt på Ebbepark då detta kan skapa ett sämre förhållande till leverantörer på grund 

av bristande planering. De låga fyllnadsgraderna på Ebbepark påverkade byggprojektet 

genom att en större mängd transporter krävdes för att kunna transportera samma mängd 

material. Detta ledde till högre transportkostnader för Ebbepark. 

6.3 Vilka existerande åtgärder för slöserier rekommenderas för 

Ebbepark? 

För att kunna förbättra Ebbeparks byggprocess tror projektgruppen att ett mer utvecklat 

arbete med SCM kan bidra till en utökad förståelse mellan de olika processerna. Detta skulle 



Rapport  2020-12-09 

 

56 

 

leda till att byggarbetarna blir mer införstådda i det sätt som de är en del i en kedja, och det 

sätt de utför sitt arbete kan leda till problem för nästkommande länk. Vidare skulle detta även 

kunna lösa problemet kring den till synes försenade trucken. Genom en mer utarbetad 

kommunikation och samarbete där samtliga parter är medvetna om att trucken anländer vid 

en viss tid, så skulle resultatet bli att leveranser inte bokas till tider innan trucken kan vara 

närvarande för att lasta av materialet. Detta skulle potentiellt resultera i en bättre relation med 

leverantörer. Vidare skulle även relationen mellan logistikarbetare och byggarbetare kunna 

förbättras genom en utökad förståelse för vikten av logistikarbete. En rekommendation för 

Ebbepark är att utvärdera sitt nuvarande SCM-arbete genom att använda SCOR-modellen. 

Detta skulle ge Ebbepark en uppfattning om hur väl SCM fungerar inom sin verksamhet och 

därigenom skapa en bild av om och hur förbättringar kan ske. 

 

En ytterligare implementering av Lean Construction och dess arbetsmetoder såsom JIT- och 

LPS-system tror projektgruppen skulle hjälpa Ebbepark reducera slöserier, huvudsakligen 

inom materialhantering. Här kan man genom att se över och utvärdera JIT-fönster kontrollera 

om det går att kombinera olika leveranser med varandra, samt om det går att minska mängden 

material på byggarbetsplatsen. En bra översikt över ens JIT-fönsters ger även insikt i om 

användningsgraden och mängden material stämmer överens med vad man planerat. Ett LPS-

system skulle även kunna hjälpa för kontroll av hur arbetsmoment som upprepas ett flertal 

gånger under byggarbetsplatsens livstid skulle kunna förbättras och effektiviseras, för att 

minska slöseri av material och tid. Projektgruppen rekommenderar även Ebbepark att vidare 

undersöka om ett renodlat BLC skulle vara något som hade fungerat hos dem, då 

projektgruppen inte känner att denna studies observationstid var lång nog för att göra ett 

beslut. 

 

Vid en fortsatt studie så skulle projektgruppen starkt rekommendera att ha en mer utarbetad 

kontakt med arbetsledare/ledande personal på byggarbetsplatsen för att få en tydligare bild av 

vad som ska ske under dagen. Detta skulle förenkla situationer där byggarbetare “försvinner” 

vilket upplevdes de första dagarna av observationerna. Detta skulle även underlätta arbetet 

med att följa endast en grupp byggarbetare under arbetets gång.  

Projektgruppen skulle även rekommendera att ta en mer personlig kontakt vid enkätutskick. I 

denna studie så valde projektgruppen att skicka ut enkäterna via en kontaktperson på 

Ebbepark. Detta ledde till ett relativt lågt antal svar på enkäten och därav rekommenderar 

projektgruppen att personligen skicka ut enkäter för att själv kunna ha mer kontroll över att 

påminna respondenterna samt för att skapa en mer personlig känsla. Vidare så var ett problem 

under denna studie att enkäterna skickades ut en månad innan semestern. Detta kan ha haft en 

stor påverkan på antalet svar på enkäterna, då många förberedelser skedde inför semestern 

och att svara på en enkät kan av byggarbetarna ha prioriterats lägre. Då denna studie skedde 

under en period då byggarbetsplatsen snart skulle stänga för semester så hade inte 

projektgruppen samma tillgång innan kontra precis efter semestern för att kunna komma till 

byggarbetsplatsen. Det skulle varit mycket positivt att ha sett byggarbetsplatsen innan 

observationerna för att kunna planera dessa.  
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